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23. jūnijs
12:00 Teritorijas atvēršana

Lielā skatuve:
19:30 – 23:00 Jāņu festivāla – 2017 atklāšana
Latvijas vēstnieces Lielbritanijā Baibas Bražes 

             Līgo sveiciens
19:50 STARTS simboliskajam skrējienam par godu Latvijas Simtgadei “Izskrien 

Latviju Straumēnos!”
20:00 Līgo ugunskuŗa iedegšana un Līgo zaļumballe 
LĪgo sēTAs:
16:00 - 19:00 Līgo Trača sēta pašiem mazākajiem
16:00 - 19:00 “3x3 nometnes Lielbritanijā” Jāņuzāļu sēta
16:00 - 19:00 Rīgas sēta
16:00 – 23:00 Latviešu kino sēta 
23:00 Latviešu filmas “Svingeri” pirmizrāde Anglijā!
Disko teltī: 0:00 – 3:00 Zaļumballe ar duetu “Viņš un Es”, starplaikos DJ Vento un 

DJ Erminass 

24. jūnijs
11:00 Līgo sētu svinīgā atklāšana. LNPL priekšsēdes un Līgo sētu patroneses 

Lilijas Zobens uzruna
11:00 – 18:00 Jāņu zāļu sēta, Rīgas sēta, Līgo Trača sēta, Kokļu Zapte, līgodziesmu 

sēta, Jāņuguns sēta, Līgo danču sēta
15:00 Burtonas latviešu amatieŗteātŗa “Strops” izrāde “Lustīga līgošana”

LĪgoJAm StraumēnoS!

CETURTDIENA, 15. jūnijs
22.15 Filma “Dieva Putniņi“ / “Displaced Persons” 

(Latvija, 2015) Latviešu valodā ar vācu subtitriem, 
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

PIEKTDIENA, 16. jūnijs
10.00 Atklāšanas dievkalpojums Eslingenas 

Dienvidu baznīcā
Südkirche Esslingen, Spitalsteige 3, 73734 Esslingen
11.15 svētku gājiens
No Dienvidu baznīcas (Südkirche Esslingen) līdz 

tirgus laukumam (Marktplatz)
12.30 svētku atklāšana tirgus laukumā
Marktplatz, 73734 Esslingen
14.00 Uzvedums „Tikšanās ar Jāzepu Vītolu“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 – 18.00 Dalībnieku priekšnesumi pilsētā
Tirgus laukumā, stacijas laukumā u.c.
19.00 Dziesmuspēle „EsLINgENA” (latviešu 

val. ar vācu subtitriem)
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sEsTDIENA, 17. jūnijs
12.00 Koŗu koncerts „skanēt skan“
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen
15.00 Deju koncerts „Latviešu danči“
Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1
19.00 Eslingenas stāsti. Tikšanās, sarunas, 

atmiņas. grāmatas atvēršana.
Evang. Gemeindehaus, Blarerplatz, 73728 Esslingen

sveicam Eslingenā!
20.30 svētku balle kopā ar grupu Dzelzs 

Vilks (Rīga), Liepupes vīru ansambli (Liep-
upe), austrumkalns (Londona)

Neckar Forum Esslingen, Ebershaldenstraße 1

sVēTDIENA, 18. jūnijs
11.00 “Vakareiropas koklētāji” aicina uz 

sa  koklēšanos Eslingenas svētkos!
Hafenmarkt, 73728 Esslingen
12.00 Folkloras kopu koncerts. Ielīgošana.
Hafenmarkt, 73728 Esslingen

Darbosies amatnieku tirdziņš

IZsTĀDE PILsēTAs mŪZEJĀ GELBES 
HauS

Par 40. gadu latviešu nometni Eslingenā,   
tā laika sabiedrisko un kultūras dzīvi vairāk 
var uzzināt, apmeklējot izstādi.

Gelbes Haus, Hafenmarkt 7, 73728 Esslingen

INFoRmĀCIJAs CENTRs
Iespējams iegādāties biļetes un saņemt visu 

aktuālo informāciju.
Evang. Gemeindehaus am Blarerplatz
Blarerplatz, 73728 Esslingen

Ce., 15.06. no plkst. 12.00 – 20.00
Pk., 16.06. no plkst. 12.00 – 18.00
Se., 17.06. no plkst. 11.00 – 14.00
Sv., 18.06. no plkst. 12.00 – 14.00

Brīvdabā
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās volejbola turnīram
11:00 - 18.00 Turnīrs
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās virves vilkšanai, zvejnieka zābaka grūšanas 

un šautriņu mešanas turnīriem
09:00 - 15.00 Turnīri
08:00 - 09:00 Komandu pieteikšanās Jautrajām Līgo stafetēm
09:00 - 11.00 Stafetes
Lielā skatuve:
10:00 – 10:40 Ģimenes rītarosmes danči
12:00 – 13:00 Jāņu dienas ieskandināšana ar VIA SIENĀŽI
13:00 – 15:00 Jāņu putu ballīte
16:00 – 17:30 Līgo joki un dziesmas (UFO un duets «Karakums»)
18:00 - 20:00 Lielkoncerts SKRODERDIENAS STRAUMĒNOS – Kokļu Zapte, 

TDK Kamoliņš, TDK Rakstā, TDK Zīlaine, TDK Sakta, FK Žeperi, FK Dūdalnieki, 
TK Jumītis, Deboras koris

20:30 – 22:00 Jāņu balle ar grupu APVEDCEĻŠ
22:00 – 23:00 Poproka grupas GAIN FAST koncerts 
Brīvdabā
20:00 – 20:30 - Lielā Jāņu ugunskura iedegšana, apdziedāšanās un dejošana
Disko telts:
23:00 – 00:00 Jāņu nakts «jandāliņa» ievads ar DJ Vento un DJ Erminass

25. jūnijs
10:00 – 12:00 Bērnu deju ballīte “Meža lokā”
13:00 – 14.30 Pēcjāņu melodijas un danči 

kopā ar “Mazie Rakari” 
14:30 – Svētku noslēgums un apbalvošana   

uz Lielās skatuves
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Mācās 
diasporas 
skolotāji

2. lpp.

Kas notiek 
Mežaparka 

Lielajā estrādē?
3. lpp.

Franka 
Gordona un 
Kārļa Streipa 

komentāri
5. lpp.

Eduards 
Silkalns 
recenzē 

“Jauno Gaitu”
6. lpp.

Okupācijas 
mūzeja gariņa 

jaunākais
 stāsts
10. lpp.

Pošamies uz 
vēlēšanām!

8. un 9. lpp.

Lasiet tīmeklī

www.brivalatvija.lv

Aizvadītajā nedēļā Lat
 viju dau  dzināja visā pla
šajā pasaulē. Tu  vo joties 
Latvijas valsts Simt gadei, 
vairākos no  zīmīgos saie
tos tika cildināti mūsu 
radošie gari un to iegul
dījums kultūras vēsturē 
un tagadnē. Latvija ska 
nēja gan Lon donas Grā 
matu tirgū, kur pie da lījās 
kupls pulks mūsu rakst
nie ku, izdevēju, kultūras 
žurnālistu. Tāpat Eiropas 
vidū – Parīzē – , kur Orsē 
mūzejā ar plašu vērie nu 
un milzu atsaucību no 
mākslas profesionāļu, in 
teresentu un ap  meklē
tāju puses sāka darboties 
triju Baltijas valstu māk
slinieku kopizstāde “Ne 
pieradinātās dvē seles. 
Sim bolisms Baltijas val
stīs”. Savukārt ASV pil
sētā Anaheimā Latvijas 
vārds tika nosaukts un 
atkārtots, pasniedzot Te  
matiskās izklaides indus
trijas asociācijas (THEA) 
balvu, atzīstot Raiņa mū   zeju Ta 
denavā par vienu no pa  saules iz 
cilākajiem izklaides ob  jektiem. 

THEA balva 
Raiņa mūzejam Tadenavā
ASV pilsētā Anaheimā, kur jau 

24 gadus norisinās Tematiskās 
in  dustrijas objektu skate un iz  vēr 
tēšana, Latvijas Memoriālo mū 
zeju apvienības un dizaina biroja 
H2E darbs Raiņa mūzejā Tade
navā saņēma apbalvojumu par 
izciliem sasniegumiem ekspozī
cijas veidošanā. 

Šogad balvai bija pieteikti vai
rāk nekā 300 pretendenti no vi 
sas pasaules. Laureātu vidū ir 
Smit sonas Nacionālais Afro ame
rikāņu vēstures un kultūras mū 
zejs Vašingtonā, Notra-Dama ba 
 zilika Monrealā, izklaides parks 
Dubajā, “Simbolika: Fantāzijas 
pils” Eftelinga parkā Nīderlan 
dē, Cittadella apmeklētāju centrs 
Maltā, Gallipoli ekspozīcija Te 
Papa mūzejā Jaunzēlandē, vai
rāki Disnejlendas parku jaunie 
kompleksi u. c. 

Memoriālo mūzeju apvienības 
zinātniskā sekretāre Sanita Kosso
viča uzsver: “Raiņa mūzejs “Tad e
 nava” ir meditācijas vieta. Šeit 
ap  meklētājs var saplūst ar dabu 
un atklāt sevī radošo garu, at 
rast laiku un to pilnībā veltīt 
sev. Rainis šeit ir dzimis un pa 
vadījis trīsarpus savas dzīves 
gadus. Šeit viņš pirmo reizi ie 
raudzījis sauli, spēris pirmos 
soļus, teicis pirmos vārdus, visi 
viņa pirmie dzīves iespaidi ir 
gūti Tadenavā. Tadenava ir ie 
dvesmas šūpulis.”

LATviJAS vāRdS SKAn PASAuLē!

Dizaina biroja H2E vadošais 
dizainers Holgers Elers: “Tas bija 
liels izaicinājums  – tad, kad ir 
pieņemts lēmums atteikties no 
technoloģijām, pie tā turēties  
līdz galam. Koka lodīte – mazā 
saule – kļūst par ceļvedi ekspo zī
cijā, kas atver tās saturu apmek
lētājiem. Mēs uzticamies mūzeja 
apmeklētājiem, mēs viņiem pie
dāvājam pašiem atrast ceļu, kā at 
klāt ekspozīcijas saturu, snie dzam 
iespēju doties piedzī vo jumā.” 

Par Tadenavas ekspozīcijas ie 
ceres oriģinālitāti un tās veik
s mīgo īstenojumu atzinīgi iztei
kušies nozares eksperti un kollē
gas, uzsverot pasaules izpētes 
pie dzīvojumu, ko sniedz  Raiņa 
bērnības māja. Un slavējot spēju 
gada laikā piesaistīt 185 reizes 
vairāk  apmeklētāju nekā Tade
navā ir iedzīvotāju. Par Tadena 

vas mūzeju un tā veidotājiem 
rakstīja Los Ageles Times. 

Dienu pirms balvas pasnieg
šanas Latvijas pārstāvji Sanita 
Kossoviča un Holgers Elers snie
dza prezentāciju 600 izklaides in 
dustrijas profesionāļiem, kuŗas 
laikā stāstīja, kā tika veidota Rai
ņa mūzeja “Tadenava” ekspo zī
cija no koncepcijas izstrādes 
brīža līdz īstenošanai. 

Latvijas nacionālā 
bibliotēka saņēmusi 

izcilības balvu “Gada 
bibliotēka 2018”

Londonas Grāmatu tirgū (Lon-
don Book Fair) pirmo reizi iz 
virzīta jauna nominācija un pir
mo reizi pasniegta izcilības balva 
“Gada bibliotēka 2018”. To saņē
ma mūsu Latvijas Nacionālā bi 
bliotēka, apsteidzot tik nozīmī
gas konkurentes  kā Norvēģijas, 
Dānijas un Brazīlijas bibliotēkas.

Latvijas Nacionālās bibliotē  kas 
direktors Andris vilks atzīst: “Šis 
novērtējums ir visas bibliotēkas 
darbinieku ieguldījuma rezul

tāts! Tas ir par daudzveidīgo sa 
tu risko piedāvājumu, pakalpoju
mu, pasākumu un technolo ģis
kajām iespējām, lai nodrošinātu, 
ka bibliotēka būs atvērta, node
rīga un interesanta ikvienam. 
Esam gandarīti un aizkustināti, 
un grūti iedomāties kādu aug
s tāku novērtējuma formu Latvi 
jas Nacionālajai bibliotēkai, tās 
veselumam.” 

Parīzē jūsmo par Baltijas 
“nepieradinātajām 

dvēselēm”
Ar šādu nosaukumu apmeklē

tājus uz Orsē mūzeju Parīzē aicina 
Baltijas simbolismam veltītā māk
slas izstāde, kas būs skatāma līdz 
15. maijam. Tas ir viens no vērie
nīgākajiem un nozīmī gā ka jiem 
visu triju Baltijas valstu Simt gades 
notikumiem. To vai rā ku gadu ga 
ŗumā iecerēja un iz   veidoja darba 
grupa ar ievēro jamo Eiropas sim
bolisma pēt nieku Rodolfu Rapeti 
kā idejas autoru un galveno kurā
toru, ko  pā strādājot Igaunijas, Lie
tuvas un Latvijas mākslas mūzeju 

lietpra tējiem. Tiek izstā dīti 
167 darbi no četru Baltijas 
mūzeju kollek ci jām. Izstā
des plakātam, kas šajās 
die nās redzams visā Parī 
zē, izvēlēta lat viešu māk 
sli nieka Jocha na Val tera 
glez na “Zem nieku mei te
ne”. No lat vie šu māk sli
niekiem te ska tāmi V. Pur
vīša, J. Rozen tāla, J. Valte
ra, G. Šķiltera, T. Zaļkalna, 
R. Pērles, S. Vid berga u. c. 
dar bi. 

Izstādei ir trīs daļas: “Mīti 
un leģendas”, “Dvē sele” un 
“Daba”, un tā sniedz ieskatu 
mākslas ainā no 1890. līdz 
1920./ 30. gadiem, aplieci
not pa  tiesību, ka Baltijas 
va lstu simbolisms ir cieši 
saistīts ar Eiropas kultūras 
un mākslas norisēm.

Sanita Kossoviča un Holgers Elers 
Anaheimā saņem izcilības balvu par 
Tadenavas mūzeja ekspozīciju

Latvijas nacionālās bibliotēkas direktors Andris vilks ir gandarīts  
par Londonā saņemto balvu “Gada bibliotēka 2018”

Apmeklētāji steidz iepazīt Baltijas valstu mākslu izstādē “nepieradinātās 
dvēseles”
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Ikgadējā Latviešu valodas aģen 
tūras (LVA) un Eiropas Latviešu 
apvienības  (ELA) organizētajā 
Lielbritanijas un Īrijas diasporas 
skolotāju seminārā 7. un 8. ap  r ī
lī  Bredfordā  piedalījās 39 dalīb
nieki – 24 skolotāji no 11 skolām 
Lielbritanijā, 3 skolotāji no 1 sko
las Īrijā, 1 skolotāja no Vācijas, kā 
arī LVA, Izglītības un zinātnes 
ministrijas (IZM), Valsts izglītī
bas satura centra (VISC), Pasau
les Brīvo latviešu apvienības un 
Latvijas Republikas vēstniecības 
Apvienotajā Karalistē pārstāvji. 
Semināra mērķis bija informēt 
par diasporas skolu atbalsta si  stē
mu, iepazīstināt ar aktuālitātēm 
latviešu valodas metodikā, jaunā
kajiem mācību materiāliem un 
elektroniskajiem resursiem, dalī
ties pieredzē un veicināt sadar
bību starp diasporas skolām.

LVA vadītāja vietniece, Izglī tī
bas daļas vadītāja Dace Dalbiņa 
atklāšanas uzrunā norādīja, cik 
būtiski aģentūrai ir šie semināri: 
“Lielbritanijas un Īrijas skolotāji 
ir kā lakmusa papīrs, kas palīdz 
pārbaudīt mūsu ieceres. Skolotāji 
ir tie, kas rosina jaunas idejas, no 
kuŗām daudzas pēdējo gadu laikā 
jau ir īstenojušās. Un sadarbība – 
starp skolām, skolotājiem un in 
stitūcijām – dod spēku darboties 
tālāk.” Savukārt IZM Polītikas 
ini ciātīvu un attīstības departa
menta direktora vietniece valsts 
valodas polītikas jomā Vineta 
Ernstsone pateicās skolotājiem 
par brīvprātīgo darbu un ziedoto 
brīvo laiku, pauda gandarījumu 
par iespēju atbalstīt diasporas 
skolu darbību. V. Ernstsone savā 
uzrunā arī akcentēja topošā dias
poras likuma nozīmību – tas at 
vieglos financējuma pieprasīšanu 
un saņemšanu.

Pēc Bredfordas latviešu skolas 
“Saulespuķe” apsveikuma sekoja 
skolu iepazīšanās daļa, kuŗā īpaši 
noderīgu prezentāciju bija saga
tavojusi Voterfordas latviešu sko
las “Jumītis” vadītāja Ilze Stīp nie
ce, ļaujot iepazīties ar daudzpu sī
gajām un daudzskaitlīgajām sko
las aktīvitātēm, kas noteikti pa  lī
dzēja jaunajām un pat jau ilg

Bredforda pulcē 
Lielbritanijas un Īrijas diasporas skolotājus

gadējām skolām uzzināt dažādās 
financējumu piesaistes iespējas, 
kā arī sniedza idejas projektu 
īstenošanai nākotnei.

Par LVA 2018. gada diasporas 
atbalsta pasākumiem pastāstīja 
LVA diasporas projektu koordi
natore Aija Otomere, kas diaspo
ras skolotājiem aktuālajiem jau
numiem aicināja sekot līdzi 
Facebook lapā “LVA diaspora”. 
Kopējais IZM diasporas atbal   
s ta pasākumu budžets šogad ir 
736 116 EUR, kas ietver finan cē
jumu gan LVA, gan VISC (valsts 
valodas prasmes pārbaudes, lat
viskās izglītības satura vadlīniju 
izstrāde), gan arī IZM (Diaspo 
ras izglītotāju foruma organizē
šana 10. jūlijā, financējums dias
poras vasaras skolām). LVA fi  
  n an cējums ir 312 200 EUR, no kā 
tiks organizēta diasporas skolo
tāju profesionālā pilnveide gan 
Latvijā (11. un 12. jūlijā), gan 
mīt nes zemēs (Norvēģijā, Lielbri
tanijā un Vācijā), tiks līdzfinan 
cēti izglītojoši pasākumi ASV, 
Austrālijā, Kanadā un Krievijā, 
pirmoreiz tiks organizēts skolu 
apmaiņas projekts “Skolu tilti” 
starp Stokholmas un Valmieras 

skolotājiem. Latvijā LVA organizē 
profesionālās pilnveides kursus 
skolotājiem, kas strādā ar reemi g
rējušajiem bērniem, šogad tiks 
izglītoti 40 pedagogi. Būtisks pa 
lielinājums ir diasporas skolu tie
šajam financējumam, kas kopš 
pagājušā gada ir palielinājies di 
vas reizes, – Eiropas skolām telpu 
īrei, apdrošināšanai un citiem 
izdevumiem šogad tiks piešķirti 
75  600 EUR. Financējums tiek 
atvēlēts arī jaunu mācību un me 

todisko līdzekļu izstrādei, tālmā
cības nodrošināšanai ClassFlow 
vidē, ko šogad izmanto jau 120 
bērnu no 26 valstīm visā pasaulē. 
Šogad 11.– 24. jūlijā sadarbībā ar 
Latvijas Universitāti tiks organi
zēta arī latviešu valodas un kul
tūras vasaras skola diasporas jau  
n iešiem vecumā no 16 gadiem, kas 
notiks divās grupās – jauniešiem 
ar un bez latviešu valodas priekš
zināšanām. Vasaras skolā vēl ir 
iespējams pieteikties, rakstot uz 

sarmite.miltina@lu.lv. Tāpat sko
l ām ir paredzēti arī grāmatu 
dāvinājumi.

Semināra turpinājumā LVA 
galvenā speciāliste, metodiķe Vi 
neta Vaivade pastāstīja par šogad 
veidojamajiem latviešu valodas 
kā svešvalodas funkcionālajiem 
līmeņiem bērniem un pusau  
dž iem, kas kalpos par pamatu 
VISC latviskās izglītības satura 
vadlīnijām. Kā vēstīja VISC pār
stāves Anta Lazareva un Ineta 
Upe niece, vadlīnijas atbilstoši bēr
nu latviešu valodas prasmju lī 
meņiem piedāvās apgūstamā sa 
tura ieskicējumu vairākos priekš
metos – latviešu valodā un kul
tūrā, Latvijas vēsturē un ģeogra
fijā.

V. Vaivade semināra dalībnie
kus iepazīstināja arī ar jaunāka
jiem un topošajiem mācību ma 
teriāliem – diasporas skolotāju 
vei dotajiem pieredzes materiā l
iem, no kuŗiem daļa jau pieejama 
portāla www.maciunmacies.lv sa 
daļā “Diasporai un imigrantiem”, 
integrētā mācību līdzekļa latvie 
šu valodā, vēsturē un ģeografijā  
1. daļu “Latvija laikā un telpā: 
pilsētas”, mācību un pārbaudes 
uzdevumiem 5–7 gadus veciem 
diasporas skolēniem, dažādu vei
du krāšņi illustrētiem uzdevu  
m iem darbam ar latviešu pasakām, 
kā arī citiem materiāliem, kas var 
lieti noderēt latviešu skolās dia
sporā. V. Vaivade informēja, ka 
šobrīd norit spraigs darbs pie lat
viešu valodas apguves pašmācības 
un pašpārbaudes rīka pieaugu
šajiem izstrādes. Šobrīd jau ir sa 
gatavots pašmācības rīka “eLAI
PA” A1 līmenis, kas pieejams tes
tēšanai. Vēl taps atbalsta materiāli 
latviešu valodas funkcionālo lī 
meņu izmantošanai, kā arī inte g
rētā mācību līdzekļa latviešu va 
lodā, vēsturē un ģeografijā 2. daļa 
“Latvija laikā un telpā: ūdeņi”, 
tāpat turpināsies darbs pie dias
poras skolotāju pieredzes mate
riālu apkopošanas un izstrādes, 
tiks veidoti diasporas skolās ilgi 
gaidītie mācību materiāli par 
latviešu gadskārtām.

par bērnību”. Aktieri bija sajūs
mā, jo izrādījās, ka tētis bija liels 
“Čučumuižas” cienītājs. Viņš esot 
bijis gandrīz uz visām “Čuču

Paldies par bērnību, “Čučumuiža”!
muižas” izrādēm Latvijā. Tētis 
parādīja aktieriem fotografijas 
no savas bērnības kopā ar “Ču 
čumuižu”.

Vēlamies pateikties “Čučumui
žas” aktieriem par lielisko iespē ju 
atgriezties bērnībā un ieprieci 
nāt mūsu bērnus ar lielisku Liel
dienu izrādi. 

Liels paldies latviešu skoliņām, 
kuŗas uzņēma “Čučumuižu” savā 
pilsētā, nodrošinot pienācīgas 
telpas izrādei.

Liels paldies šī projekta atbal
stītājiem, bez kuŗu atbalsta būtu 
gandrīz neiespējami noorganizēt 
“Čučumuižu” Lielbritanijā. Pal
dies Latvijas vēstniecībai Liebri
tanijā un Latvijas Ārlietu minis 
t rijai par līdzfinancējumu šajā 
projektā.

Ļoti ceru, ka arī turpmāk mēs 
varēsim priecāties par skaistām 
izrādēm.

un atminējās dziedāt līdzi dzies
mi ņas. Aizkustinošs brīdis bija, 
kad viens bērniņa tētis piegāja 
pie aktieriem un teica – “Paldies 

liņā.) Tika aicināti arī bērni un 
ve  cāki no tuvākajām pilsētām. 

Vienreizēja sajūta bija, kad 
bērnu vecāki atpazina aktieŗus 

Šogad Lieldienas bija īpaši 
krāšņas dažās Anglijas sestdie
nas skoliņās, jo bija atbraukuši 
viesi no Latvijas – mūzikālais 
teātris “Čučumuiža”. 

“Čučumuiža” daudziem mūs
die nu vecākiem asociējas ar bēr
nī bu. Padomju laikā nebija daudz 
pārraides,  ko bērniem piedāvāja 
Latvijas televīzija. “Čučumuiža” 
bija viens no raidījumiem,  ko 
bērni gaidīja ar lielu nepacietību. 
“Čučumuiža” priecēja bērnus ar 
dziesmām un dzejoļiem, teatrā 
l iem uzvedumiem ar aktieriem 
un lellēm. “Čučumuiža” ir sagla
bājusi tradicijas, ko nodod vai
rākām paaudzēm.

“Čučumuiža” viesojās Anglijā 
3 dienas, priecējot 3 latviešu sko
liņu bērnus un vecākus (Peter bo-
rough latviešu skoliņā “Pūcītes 
akadēmija”; Straumēnu latviešu 
skoliņā un Lesteres latviešu sko

INESE ASERMANE

AIJA OTOMERE,
LVA diasporas projektu koordinātore

(Turpinājums 11. lpp.)
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v ē S T n i E c Ī B u  z i ņA S
“Suitu sievas” pirmo reizi 

viesojas ASv

Etnografiskais ansamblis “Sui
tu sie vas” šomēnes pirmo reizi tā 
pastāvēšanas vēsturē viesojas Ame
rikas Savienotajās Valstīs.”Suitu 
sievas” ASV ieradušās pēc Čikā
gas latviešu tautas deju kopas 
“Mantinieki” uzaicinājuma, lai 
piedalītos Latvijas Simtgadei vel
tītos sarīkojumos. Centrālie Lat
vijas Simtgades svētku sarīko ju
mi Čikāgā notiks aprīļa pēdējā 
nedēļas nogalē – 28. un 29. aprīlī. 
Divu dienu gaŗās svinības pul 
cēs visas Čikāgas latviešu aktīvās 
dzies mu un deju kopas, kā arī 
“Suitu sievas”. Koncerti notiek ar 
Amerikas latviešu apvienības 
(ALA) atbalstu.

***

Latvijas Republikas Simtgadei 
veltīts koncerts Montrealā

14. aprīlī prestižajā Place des 
Arts, Théâtre Maisonneuve, 
Montréal festivāla “Ziemeļu pa 
vasaris” ietvaros notika unikāls 
mūzikālais pārdzīvojums ar Lat
vijas Radio koŗa piedalīšanos – 
koŗa opera “NeoArctic”. Festivāla 
“Ziemeļu pavasaris” (Printemps 
nordique) ietvaros, ko Ziemeļ
valstis – Dānija, Somija, Islande, 
Norvēģija un Zviedrija  ‒  ar Ka 
na du pirmo reizi rīko Montrea 
lā, piedalījās arī Latvija – Latvijas 
Radio koris, kas ir daļa no Dānijā 
tapušās mūsdienīgas performan
ces par vidi, par ekoloģiju un 
cilvēkiem. “NeoArctic” ir rosino
ša, poētiska un saviļņojoša mūzi
kāla mūsdienīga performance 
par antropocēnu – jaunu ģeolo
ģisko laikmetu, kam raksturīga 
iepriekš nepieredzēta cilvēka ie 
tekme uz Zemes ekosistēmām. 
Cilvēki ir kļuvuši par “dabas spē
ku”, kas izraisa straujas, iepriekš 
nemaz neparedzētas izmaiņas uz 
to apdzīvotās Zemes. Divpadsmit 
izcili Latvijas Radio koŗa dzie dā
tāji izdzied, izčukst, izkliedz un 
izrunā vārdus, veidojot ritmi s
kas, atkārtojošas, dunošas aina
vas. Ritmiska mūzika saplūst ar 
eksperimentālu elektronisko mū  
ziku.

Mūzikālā performance “Neo-
Arc  tic” ir viena no Latvijas valsts 
Simtgades Latvijas Ārlietu mi 
nistrijas koordinētās Publiskās 
diplomātijas programmas noris ēm.

***
Londonas Grāmatu tirgū 
saņemam apbalvojumus

Londonas Grāmatu tirgū īpaša 
vieta bija ierādīta Baltijas val
stīm. Plaša autoru, izdevēju un 
citu grāmatniecības profesionāļu 
delegācija trīs dienas pavadīja, 
rodot jaunus sadarbības kon
taktus un nostiprinot jau esošos. 
11. aprīļa vakarā notikušajā Britu 
padomes un Baltijas valstu kul

tūras institūciju rīkotajā pieņem
šanā Londonas Inženieru ģildes 
telpās satikās Baltijas delegāciju 
pārstāvji, kuŗi Londonas Grā ma
tu tirgū triju dienu gaŗumā no 
stiprināja nākotnes sadarbības 
iespējas gan ar Lielbritanijas, gan 
citu valstu izdevējiem un grāmat
niecības nozares profesionāļiem.

Latvijas Nacionālā bibliotēka 
(LNB), kā arī izdevniecības “Die
nas grāmata” un “Zvaigzne ABC” 
Londonas Grāmatu tirgū katra 
savā katēgorijā saņēma “Starp
tautisko izcilības balvu 2018”, 
aģen tūru LETA informēja plat
formas Latvian Literature pār
stāve Anete Konste.

LNB “Starptautisko izcilības 
balvu” saņēma katēgorijā “Gada 
bibliotēka”, konkurējot ar biblio
tēkām no Norvēģijas, Dānijas  
un Brazīlijas. “Dienas grāmata” 
“Starp tautisko izcilības balvu” 
saņēma katēgorijā “Baltijas val
stu pieaugušo literātūras izde
vējs”, konkurējot ar “Zvaigzni ABC” 
un Alma Littera no Lietuvas. Sa 
vukārt “Zvaigzne ABC”, kuŗa bija 
nominēta divās balvas katēgo
rijās, tika pie titula “Baltijas valsts 
mācību grāmatu izdevējs”, kon
kurējot ar izdevniecību Avita 
Pub lishing no Igaunijas un Sviesa 
no Lietuvas. “Starptautiskajai iz 
ci lības balvai” no Latvijas bija 
no  minēts arī apgāds “Liels un 
mazs” katēgorijā “Baltijas valstu 
bērnu literātūras izdevējs”.

 “Baltijas valstis līdz šim visā 
pilnībā ir iesaistījušās dažādos 
grāmatu tirgos, jo jums ir ļoti 
brī nišķīga literātūras tradicija. 
Līdz ar to pāreja no standarta da 
lības Londonas Grāmatu tirgū uz 
tirgus fokusa valstīm bija diez
gan likumsakarīga. Baltijas val
stis šogad ir ļoti ambiciozas, katrai 
ir fantastisks darbs pie savām 
Simtgadēm, un strikti termiņi 
vienmēr ir labi motivatori,” stā s
tīja Londonas Grāmatu tirgus 
direktore Džeksa Tomasa.

Šais dienās bijušas daudzas da 
rījumu tikšanās, semināri un au 
toru lasījumi. Rakstnieces Luīzes 
Pastores grāmatas “Maskačkas 
stāsti” angliskais izdevums Dog 
Town jau paspējis  izraisīt ārval
stu izdevēju interesi. Par savu 
lielo veiksmes stāstu Latvija no 
teikti var uzskatīt Noru Ikstenu 
un viņas angliski tulkoto grāma
tu “Mātes piens”. Londonā Ikste
nai bijusi pusstundu gaŗa inte r
vija radioraidījumā BBC un BBC 
televīzijā.

Londonas Grāmatu tirgū tika 
pārstāvēts dzejnieks Imants Zie
donis. Fonds “Viegli” kopā ar 
Imanta Ziedoņa mūzeju Lon do
nā prezentēja pirmo Ziedoņa 
dze jas izdevumu angļu valodā – 
grāmatu The 1001st Blakish-Blue 
Night un uzstājās ar lekciju “Ra 
dīts Latvijā: Imants Ziedonis kā 
brīvības, prieka un radošuma 
simbols”. 

Londonā notika trīs fonda 
“Viegli” koncerti, kuŗos piedalījās 
fonda mūziķi un draugi.

***
Kas notiek Mežaparka 

Lielajā estrādē?
12. aprīlī, XXVI Vispārējo lat

vie šu Dziesmu svētku un XVI 
Deju svētku Rīgas domes rīcības 
komiteja iepazinās ar Mežapar 
ka Lielās estrādes pārbūves dar
biem. Šī ir arī pēdējā publiskā 
Mežaparka Lielās estrādes ap  ska
te vēl būvniecības stadijā, pirms 
pirmās būvniecības kārtas no 
došanas lietošanā, kas plānota 
18. jūnijā.

//Foto: LETA
Ar estrādes pārbūves darbiem 

galvenokārt paredzēts palielināt 
tās ietilpību un plūsmas, lai dzie
dātāju un skatītāju nomaiņa no 
tiktu dinamiskāk, kā arī uzlabot 
estrādes skanīgumu. Skatītāju 
lauka pieejamību iecerēts uzla
bot, izveidojot skatītāju piekļū
šanu no abām estrādes pusēm, 
kā arī izveidojot lielākas kāpnes 
nokļūšanai skatītāju sēdvietās. 
Savukārt estrādē iecerēts veidot 
vairākas uzejas no aizmugures 
puses pa visu perimetru, lai pa 
ātrinātu koristu nomaiņu. Pro
jekta autori ir architekti Austris 
Mailīts un Juris Poga.

Mežaparka Lielās estrādes pār
būves projekts tiek izstrādāts, 
ievērojot 2013. gadā Rīgas paš
valdībā apstiprināto kultūras un 
atpūtas parka Mežaparks lokāl
plā nojumu. Ja šobrīd esošā svēt
ku estrādes territorijas platība ir 
91 997 kvadrātmetri, tad 2018. ga dā 
pēc pārbūves tā tiks pa  lielināta 
līdz 146 430 kvadrātmetriem.

***
Johana Kristofa Broces 

izstāde viļņā

J. K. Broces zīmējums

12. aprīlī Latvijas vēstnieks Lie
tuvā Einars Semanis atklāja iz 
stādi “Johana Kristofa Broces 
(17421823) Baltijas zīmējumu 
un aprakstu kollekcija Latvijas 
Universitātes Akadēmiskajā bi  b
lio tēkā” Lietuvas Zinātņu aka  
dē  mijas Vrubļevsku bibliotēkā. 

SOMiJA. Latvijas vēstniecībā Somijā notika ikgadējā Rozentāla 
biedrības valdes locekļu tikšanās. Rozentāla biedrība ir SomijasLat
vijas sadraudzības biedrība, kas ir dibināta 1990. gadā. Tikšanās laikā 
vēstnieks Uģis Bambe minēja būtiskākos notikumus 2017. gadā, kad 
tika svinēta Somijas Simtgade Suomi100, kā arī iepazīstināja klāt  
eso šos ar Latvijas Simtgades sarīkojumiem Somijā šogad #LV100. 
Vairākos Simtgades projektos piedalās arī Rozentāla biedrība. Vēst
nieks pateicās par sadarbību un aicināja Rozentāla biedrības biedrus 
sadarboties kopīgos projektos arī nākotnē. Par jauno Rozentāla bied
rības priekšsēdi tika ievēlēta Linda Prauliņa.

GRiEķiJA. 13. aprīlī Grieķijā, Korintas pašvaldības gleznu 
ga  le rijā, notika latviešu fotografa Jurģa Rikveiļa izstādes From Folk 
Dress to Clothing atklāšana. Svinīgajā sarīkojumā  klātesošos uzrunā
ja Latvijas vēstnieks Grieķijā Māris Klišāns. Vēstnieks pateicās senās 
grieķu pilsētas vadībai, kultūras dzīves organizātoriem, skolotājiem, 
vietējiem iedzīvotājiem par interesi un izrādīto godu, izvēloties Lat
viju kā goda valsti  ikgadējā  Bērnu grāmatu svētku dekādē. Vēst nieks 
uzsvēra, ka šis gads mums ir īpaši nozīmīgs, jo tiek svinēta Latvijas 
Valsts Simtgade. Viņš arī pastāstīja par Latvijas Simtgades svinību 
programmu Latvijā un Grieķijā  un izteica cerību turpināt veiksmīgo 
sadarbību. Nobeigumā Māris Klišāns Korintas pašvaldības bibliotē
kas pārstāvjiem pasniedza Latvijā izdotas grāmatas bibliotēkas 
krājumu bagātināšanai, ar informāciju par Latviju.

KAnAdA. 27. un 28. aprīlī rakstnieks Jānis Joņevs piedalīsies 
starptautiskajā literatūras festivālā FRYE Monktonā, Jaunbrunsvikas 
provincē, Kanadā, kas ir lielākais šāda veida sarīkojums valsts aus  
t rumos. 30. aprīlī rakstnieks J. Joņevs uzstāsies Starptautiskajā rakst
nieku festivālā Otavā (Ottawa International Writers Festival). Festi
vālu ietvaros J. Joņevs iepazīstinās klausītājus gan ar savu ievērību 
guvušo romānu “Jelgava 94”, gan arī tiksies ar literātūras interesen
tiem. Rakstniekam paredzētas arī intervijas Kanadas masu saziņas 
līdzekļiem. J. Joņevs programmas “Rakstnieki skolās” ietvaros Otavā 
un Monktonā tiksies ar skolu jaunatni, lai veicinātu bērnu un jaunie
šu rakstītprasmes attīstību. 25. aprīlī interesentiem būs iespēja tikties 
ar rakstnieku Otavas franču grāmatnīcā Librairie du soleil. Program
mā plānoti grāmatas priekšlasījumi, jautājumi – atbildes (franču un 
angļu valodā). 3. maijā J. Joņevs viesosies Kanadas latviešu centrā 
Toronto, lai tiktos ar tautiešiem un iepazīstinātu ar savu darbu. 
Rakst nieka J. Joņeva vizīte Kanadā ir Latvijas vēstniecības Kanadā 
publiskās diplomātijas projekts, kas notiek Latvijas valsts Simtgades 
zīmē. Vizīti organizē Latvijas vēstniecība Kanadā, financiālu atbalstu 
sniedz Valsts Kultūrkapitāla fonds, Starptautiskā rakstnieku un tul
ko tāju māja, kā arī Latvijas vēstniecība Kanadā. Jānis Joņevs  ir po 
pulārā romāna “Jelgava 94” autors un prestižās Eiropas Savienības 
literā tūras balvas laureāts. Romāns “Jelgava 94” izdots abās oficiālajās 
Kanadas valodās – angļu valodā ar nosaukumu Doom.

vāciJA. Latvijas vēstniece Vācijā Inga Skujiņa 10. aprīlī darba 
vizītē apmeklēja Brēmeni, kur tikās ar Brēmenes Landtāga amat
personām, Brēmenes birģermeistaru un Brēmenes Tirdzniecības ka 
meras amatpersonām. Vizītes nobeigumā vēstniece apmeklēja Valsts 
Akadēmiskā koŗa Latvija un Deutsche Kammerphilharmonie Bremen 
orķestŗa koncertu 150 years of Brahms’s German Requiem. Tiekoties 
ar Brēmenes Landtāga prezidentu Kristianu Vēberu, vēstniece Sku
jiņa uzsvēra Latvijas vēlmi attīstīt vēl ciešāku sadarbību ar Brēmenes 
federālo zemi kultūras un jo īpaši ekonomikas un tirdzniecības jo 
mās. Vēstniece arī pauda gandarījumu par gaidāmo sadarbību Lat
vijas valsts Simtgades svinēšanā, kuŗas ietvaros Brēmenes pārstāv
niecībā Berlīnē tiks rīkota nacionālās dienas pieņemšana. Landtāga 
prezidents Vēbers atzinīgi novērtēja jau līdz šim sasniegto Latvijas 
un Brēmenes attiecībās un aicināja turpināt attīstīt sadarbību. Tik
šanās laikā ar Brēmenes birģermeistaru Dr. Karstenu Zīlingu vēst
niece Skujiņa uzsvēra ciešās un tradicijām bagātās Rīgas un Brēmenes 
attiecības. Vēstniece īpaši uzsvēra Brēmenes Baltijas valstu Informā
cijas centra, kā arī Brēmenes tautiešu kopienas atbalstu un ieguld ī
jumu Latvijas valstiskuma atjaunošanā. Vizītes ietvaros vēstniece 
Sku jiņa apmeklēja Brēmenes tirdzniecības kameru, kur tikās ar tās 
viceprezidentu Eduardu DubersAlbrechtu un citiem kameras pār
stāvjiem. Sarunas laikā vēstniece iepazīstināja klātesošos ar jaunu  
m iem innovāciju un jauno technoloģiju attīstīšanas jomā Latvijā, kā  
arī apsprieda jau esošo sadarbību kosmosa un satelīttechnoloģiju 
jomā, tās paplašināšanas iespējas.

ČEcHiJA. 6. aprīlī Prāgas vēsturiskajā kinoteātrī Lucerna 
Lat vijas vēstniecība sadarbībā ar festivālu 25. Eiropas filmu dienas 
rīkoja Latvijas filmu vakaru. Tika demonstrēta režisora Vara Braslas 
filma “Vectēvs, kas bīstamāks par datoru” un Renāra Vimbas filma 
“Es esmu šeit”. Sarīkojumā piedalījās un ar skatītājiem tikās V. Braslas 
filmas galvenās lomas atveidotājs aktieris Mārtiņš Vilsons un aktrise 
Alise Polačenko. Šogad labi apmeklētajā sarīkojumā klāt bija dau  
dzi diplomātiskā korpusa pārstāvji.Vēstniecībai ar šo ikgadējo Prāgas 
Eiropas filmu festivālu, ko aktīvi atbalsta Eiropas valstu vēstniecības 
un kultūras institūti,  ir sadarbība jau kopš iepriekšējiem gadiem. 
2017. gadā tika demonstrēta Viestura Kairiša filma Melānijas chroni-
ka. Tiek plānots, ka turpmāk festivālā būs divas jaunās Latvijas 
Simtgadei veltītās latviešu filmas (režisores Ināras Kolmanes Bille un 
Kristīnes Želves Mērijas ceļojums), kuras top sadarbībā ar Čechijas 
kino partneriem.



BRĪVĀ LATVIJA Nr. 15 (1529) 2018. ga da 21. – 27. aprīlis4

(Turpināts no 3. lpp.)

L A T v i J A  d i E n u  R i T ē J u M ā S P i L G T S  c i TāT S

Robeža, kas izstaro bailes... 
Kinorežisors dāvis Sīmanis uzņēmis filmu “Mūris”. Kā saka 

paši filmas veidotāji, tā esot subjektīvi emocionāls un vizuāli tē    
l ains skatījums uz Latvijas un Krievijas pierobežas reģionu, kas 
reizē ir arī visas Eiropas robeža ar Krieviju.  

Ideja cēlusies no satraukuma un neiz
pratnes par periodu kopš Krimas epo

pejas Krievijā. Tad bijusi sajūta, ka 
tas ir tiešs drauds arī Latvijai. Ro 
beža izstaro šīs bailes no drauda 
Austrumu pusē. Žurnālā Sest die-
na režisors stāsta par savām izjū
tām, kā arī izsaka savas domas par 
vēlēšanām, kuŗās ievēlam valsts 

vadītājus un augstus ierēdņus, arī 
par tumsonību cilvēku apziņā. Mū 

su laikraksta  lasītāju ieskatam neliels 
frag ments no raksta “Mūris starp pagātni 

un tagadni”. 
Valsts un sabiedrības attiecībās ir mūžīga vistas un olas situācija – 

kā absolūta prioritāte netiek izvirzīta ideja par izglītību. Līdz ar to 
mēs dzīvojam stipri tumsonīgā sabiedrībā. Tad nav brīnums, ka tiek 
ievēlēti šādi personāži, kuŗi pēc tam izrādās destruktīvi pašai valstij. 
Igaunijai atšķirībā no mums izdevās ātri nocirst savu padomju pa -
gātni. 

Raksta autors Egīls Zirnis:
1993. gadā 5. Saeimas vēlēšanās latviešu tauta lielā vienprātībā 

un ar trimdas spices atbalstu ievēlēja bijušo kompartijas ideo
loģisko sekretāru. nekā personiska, bet simboliski tas nozīmēja 
indulgenci citiem iepriekšējā režīma aktīvistiem.

 Jā, un turpināja tos ievēlēt arī katrās nākamajās vēlēšanās. Tiem, 
kas darbojās valsts sistēmā pirms Atmodas, koordināšu sistēma, 
manuprāt, bija pilnīgi nojaukta. 

Bet savukārt, no tautas izdzīvošanas viedokļa raugoties, 
varbūt kolaborācija ir mazāks ļaunums nekā “nāve stāvus”.

Mēs varētu atrast daudz argumentu par labu kolaborācijai... 
Līdz pat mistiskiem argumentiem – ka pašreizējais propu

tiniski, tātad proimperiski, noskaņoto lielais daudzums Latvijā 
ir latviešiem karmiskais sods par strēlnieku grēkiem.

Jā, bet tas neattaisno tos cilvēkus, kuŗi šobrīd atrodas pie varas. 
Un neattaisno arī tos Austrumeiropas līderus, agrākos disidentus, 
kas nu ir kļuvuši par Putina atbalstītājiem. Savukārt Latvijā liberā
lie spēki nespēj apvienoties pietiekami stiprā polītiskā formējumā.
(..) Man šķiet, ka kultūras laukā cilvēki spēj skaidrāk formulēt 
domas un attieksmi pret valsti, bet kopumā attieksme pret polītiku 
un valsts varu ir absolūti degradēta, neviens sevi kaut cik cienošs 
cilvēks asociēties ar valsti negrib. (..) Ir lietas, par kuŗām būtu jāru
nā rēgulāri. Bet mums, piemēram, uzpeld “oligarchu sarunas”, kas 
parāda, cik korumpēta ir elite... (..) Taču diezgan ātri tas atkal no 
rimst. Ar kultūru saistītu cilvēku atbildība būtu atgādinājuma ne 
pārtrauktība. Man vienmēr ir simpatizējis Viesturs Kairišs, viņš 
nerimst atgādināt. Nepārtraukts atgādinājums rada rezultātu.  

Runājot par tumsonības aspektu, kuŗā robežas pusē tās ir 
vairāk?

Laikam tomēr Krievijas pusē. Tur nespēšana spriest par polītisko 
kontekstu, uzticēšanās režīmam un pagātnes glorifikācija ir lielā
ka. Tur tīri fiziski jūt apspiestību un bailes. NATO tur ir absolūti 
dē  monizēts spēks. Latvijā tumsonība ir divu veidu. Viena ir tum
sonība attiecībā pret tiem, ko ievēlam. Otra – zināms procents 
Lat vijas krievvalodīgo iedzīvotāju, kas ir absolūti lojāli Putinam,  
9. maija sarīkojumos, lai cik daudzskaitlīgi tie būtu, man nekad 
nav izraisījuši bailes. Bet, kad mēs filmējām 9. maija svinības 
Daugavpilī, tiešām jutām Putina Krievijas glorifikāciju.          

pavalstī, investējis vairāk nekā 
100 miljonus eiro un radījis vai
rāk nekā 500 jaunas darbavietas. 
Ministrs īpaši uzsvēra, ka šis ir 
vēsturiski lielākais Latvijas uzņē
muma investīciju projekts ASV, 
kas apliecina mūsu uzņēmumu 
konkurētspēju pasaules līmenī.

Latvijas vēstnieks Andris Teik
manis savā uzrunā atzīmēja, ka 
Valmiera Glass paplašināšanās 
un ienākšana ASV tirgū ir gan 
lielisks piemērs citiem Latvijas 
uz  ņēmumiem, gan arī valsts eko
nomiskā brieduma rādītājs. Zī 
mīgi, ka projekta atklāšana no 
tiek tikai nedēļu pēc vēsturiskā 
Baltijas valstu un ASV preziden
tu samita, kur īpaši tika uzsvērta 
ekonomiskā sadarbība. ASV – 
Bal  tijas valstu samitā prezidents 
Donalds Tramps Baltijas investī
ciju vidi novērtēja kā izcilu un 
ASV kompaniju attīstībai atbil
stošu. Savukārt samitam sekojo
šajā Biznesa forumā komersek re
tārs Vilburs Ross īpaši uzsvēra ab 
pusējo investīciju plūsmu starp 
Baltiju un ASV, kā arī Baltijas 
sasniegumus innovāciju un jaun
uzņēmumiem pateicīgas vides 
radīšanā.

Latvijas investīciju projektu 
Džor džijas pavalstī realizējis Lat
vijas meitas uzņēmums ASV – 
P-D Valmiera Glass USA Corp. 
Šis uzņēmums ASV darbojas jau 
kopš 2014. gada, kad tika atvērta 
tā pirmā ražotne. Atklāšanas ce 
remonijā piedalījās arī Džordži
jas pavalsts gubernātors Neitans 
Dīls, pavalsts ekonomiskās attīs
tības komisārs Pats Vilsons, Val
mieras domes priekšsēdis Jānis 
Baiks, kā arī Dublinas mērs Fils 
Bests. Gubernātors N. Dīls savā 
uzrunā pateicās investoriem un 
atzīmēja Latvijas investīciju pie
vienoto vērtību tuvējā reģiona 
attīstībai, radot jaunas darbavie
tas un papildus ekonomisko ak 
tīvitāti.

***
Latvijas zinātnieki iesaistās 

kosmosa pētījumos 
12. aprīlī tiek atzīmēta Starp

tautiskā kosmonautikas diena. 
Un arī Latvijas zinātnieki šobrīd 
piedalās Eiropas Kosmosa aģen
tūras darbā. Ar pētniekiem, kuŗi 
jau vairākus gadus darbojas ar 
raķešu materiālu izpēti, tikās TV 
raidījumā “900 sekundes”. Mate
riāls, kas tiek uzpūsts uz pamat
nes, ir kriogēnās izolācijas putas. 
Šis ir tas materiāls, ar kuŗu po  li
mēru laboratorijas pētnieki strā
dā jau vairākus gadus. Gala 
rezul tātā viņi cenšas panākt, lai 
ļoti zemā temperātūrā materiāls 
saglabātu elastību.

Kriogēnās putas izmanto šķid
rā ūdeņraža bāku izolācijai, kas 
atrodas nesējraķetēs. Pašlaik Ei 
ro  pas Kosmosa aģentūra zemes 
orbītā laiž “Ariane 5” raķetes. Ta 
j ās joprojām lieto franču radītās 
kriogēnās putas, iecerēts, ka nā 
ka mās paaudzes raķetē jau lietos 
Latvijā testēto materiālu. “2020. 
gadā ir jālido kosmiskai zondei 
“Ariane 6”, un tai projektā ir 

“Skroderdienas Silmačos” motī
v iem veidotais oriģinālbalets ir 
Latvijas valsts Simtgades pro
grammas notikums.

Iestudējuma mūzikālais vadī
tājs un diriģents ir Mārtiņš Ozo
liņš, diriģents – Jānis Liepiņš, scē
 nografs – Mārtiņš Vilkārsis, ko s 
tīmu māksliniece – Anna Hein
richsone, video mākslinieks – 
Artis Dzērve, gaismu māksli
nieks – Mārtiņš Feldmanis. Labi 
zināmās Blaumaņa lugas un arī 
jaunā baleta libreta notikumi ri 
sinās laikā, kad reibinoši zied va 
sara, saule kāpj kalnā pretī Jāņu 
naktij un reibst arī Silmaču saim
nieces Antonijas mīlestības izslā
pusī sirds... Balets “Antonija #Sil
mači” ir romantiski drāma tisks 
stāsts par alkām pēc per so nīgās 
dzīves piepildījuma. Tas ra   dīts, 
ie  dvesmojoties no daudzu lat vie
šu iemīļotākā drāmaturģi jas dar
ba “Skroderdienas Silma čos”.

***
Starptautiska latviešu trimdas 
māksliniekiem veltīta izstāde 

“Pārnēsājamās ainavas”
No 28. aprīļa līdz 17. jūnijam 

Latvijas Nacionālā mākslas mū 
zeja galvenās ēkas Lielajā zālē 
būs skatāma Latvijas Laikmetīgās 
mākslas centra organizētā starp
tautiskā laikmetīgās mākslas iz 
stāde “Pārnēsājamās ainavas”. Iz 
stādē tiks apzinātas Latvijas 
trim das un emigrācijas mākslas 
izpausmes no 20. gadsimta sā 
kuma līdz mūsdienām.

Aija Bertrāne. 20. gs. sākums. 
Montfermeila // Foto no “Duncan 
Collection”

“Pārnēsājamās ainavas”, kas no 
tiek Latvijas valsts Simtgades 
pro grammā, pievēršas Latvijas 
mākslinieku trimdas un emigrā
cijas stāstiem, ievietojot tos pla
šākā 20. gadsimta mākslas nori
šu, migrācijas un globālizācijas 
kontekstā. Aplūkojot tādus Lat
vijas diasporas centrus kā Parīze, 
Ņujorka, Montreala, Rietum ber
līne un Gotlande, izstāde ir mē 
ģinājums kopīgā tīklā savienot 
individuālus migrācijas ceļus un 
radīt dzīvu izpratni par šābrīža 
situāciju, kas lielā mērā balstīta 
vēsturiskās norisēs.

***
vēsturiski lielākais Latvijas 

investīciju projekts ASv
11. aprīlī norisinājās Ministru 

prezidenta biedra, ekonomikas 
ministra Arvila Ašeradena vizīte 
Džordžijas pavalstī, kur viņš pie
dalījās Valmiera Glass jaunās ra 
žot nes atklāšanā. Latvijas uzņē
mums Valmiera Glass savā ražot
nē Dublinas pilsētā, Džordžijas 

Izstāde tiek eksponēta Lietuvā 
jau otro reizi, 2011. gada maijā 
izstāde bija apskatāma Šauļu uni
versitātes bibliotēkā. Par godu 
Lat vijas Simtgadei izstāde ir ap 
lū  kojama arī Lietuvas galvas pil
sētā. Izstāde Viļņā tiek organizēta 
sadarbībā starp LU Akadēmisko 
bibliotēku, Lietuvas Zinātņu aka
dēmijas Vrubļevsku bibliotēku 
un Latvijas vēstniecību Lietuvā. 
Izstādes atklāšanā klātesošos uz 
runāja Lietuvas Zinātņu akadē
mijas prezidents Jūrs Banis, Lie
tuvas Republikas Seima deputāts 
Antans Vinkus, LU Akadēmiskās 
bibliotēkas direktore Venta Ko 
cere, Lietuvas Zinātņu akadē mi
jas Vrubļevsku bibliotēkas direk
tora vietniece Rima Ciceniene  
un projekta vadītājs Valdis Ma 
zulis.

Latvijas vēstnieks Lietuvā Ei 
nars Semanis savā runā uzsvēra, 
ka izstādes organizēšana ir lie
lisks pierādījums Latvijas un Lie
tuvas sadarbībai kultūras, izglī
tības un pētniecības jomās. Par 
godu Latvijas un Lietuvas Simt
gadēm LU Akadēmiskā biblio
tēka dāvāja Lietuvas Zinātņu 
aka dēmijas Vrubļevsku bibliotē
kai jaunākos Latvijas zinātnisko 
grāmatu izdevumus, kopā 49 
grā  matu vienības.

Kādreizējā Rīgas liceja peda 
go ga, baltvācu vēsturnieka un 
no  vadpētnieka J. K. Broces Balti    
jai veltīto zīmējumu un aprak  
s  tu kollekcijas unikalitāte izpau
žas daudzpusīgā un visaptvero
šā vē s turisko liecību atklāsmē.     
J. K. Broces mantojums aptver 10 
sē  ju mus, vairāk nekā 3000 lap
pušu, kuŗos ar lielu precīzitāti at 
tēloti bijušās Livonijas apdzīvoto 
vietu skati, pilsētu un lauku ie 
dzīvotāji, dažādas techniskas ie 
rī ces, ģer boņi, zīmogi un monē
tas. Tieši pateicoties J. K. Broces 
un viņa skolnieku unikālajam 
vei kumam, ir saglabājušās illus  
t ra tīvas lie cī bas par sadzīvi un 
dzīvesveidu tā laika Livonijā. Zī 
mējumi atspoguļo arī ienācēju 
lielo lomu Rīgas saimnieciskajā 
dzīvē. Rīgā sastaptie lietuviešu 
zemnieki redzami gan vasaras, 
gan ziemas apģērbā, kas rakstu
rīgs Austrumlietuvai. Kollekcija 
turpina paplašināt Eiropas iedzī
votāju priekšstatus par Latviju. 
Ar izstādi jau bijusi iespēja ie  pa
zīties 15 valstīs – Latvijā, Igau
nijā, Polijā, Somijā, Austrijā, Vā 
cijā, Čechijā, Rumānijā, Krievijā, 
Ukrainā, Lietuvā, Ungārijā, Balt
krievijā, Gruzijā un Izraēlā. 2017. 
gadā Johana Kristofa Broces kol
l ekcija tika iekļauta UNESCO 
programmas “Pasaules atmiņa” 
Latvijas nacionālajā reģistrā. Lie
tuvas Zinātņu akadēmijas Vrub
ļevsku bibliotēkā izstāde būs 
apskatāma līdz šī gada 14. mai
jam. Tālāk izstāde ceļos uz Kaļi
ņingradas apgabalu, kur tiks iz 
stādīta Kaļiņingradas apgabala 
zinātniskajā bibliotēkā.

***
Pasaules pirmizrādi piedzīvojis 

balets “Antonija #Silmači”
13. aprīlī pasaules pirmizrādi 

piedzīvojis komponista Juŗa Karl
sona un choreografa Aivara Lei
maņa balets “Antonija #Silmači”. 
Šis pēc Rūdolfa Blaumaņa lugas 

ielikts mūsu materiāls kā pamata 
kriogēnās izolācijas materiāls,” 
no  rāda Koksnes ķīmijas institūta 
polimēru laborātorijas vadītājs 
Uģis Cābulis. Eiropas Kosmosa 
aģentūrai pētniecību viņš ar kol
lē gām uzsāka 2015. gadā. Pro
jekta pirmā kārta ir beigusies. 
“Bija ļoti patīkami klausīties, ka 
mūsu materiālu slavēja un atzi 
na par labu,” atzīst laborātorijas 
vadītājs.

Šogad tiks uzsākts pētījumu 
tur pinājums, tajā plānots izveidot 
polimēru īpaši raķetes konus
veida priekšgalam. Uģa Cābuļa 
ieskatā Eiropas Kosmosa aģentū
ras pasūtījumi ir ļoti labs stimuls 
Latvijas zinātnei. Aģentūras no 
vēr tējums ir svarīgs arī citos jau 

komerciālos projektos. “Tātad 
vi  ņi saprot, ka naudu var ieguldīt 
Latvijas zinātnē, ka tas atmak sā
sies Eiropai kopumā, un jācer, ka 
Latvijai arī, jo šis materiāls nav 
tikai kosmosam, izolācija ļoti 
sva rīga arī sašķidrinātās gāzes 
jeb LNG lielajiem tankeriem, kas 
no ASV vai Austrālijas ved gāzi, 
tādējādi atslogojot Eiropu no 
Krievijas gāzes,” skaidro Cābulis. 
Šogad kopumā ir apstiprināti     
14 jauni Eiropas Kosmosa aģen
tūras pētniecības projekti Latvijā. 
Tie visi 100% tiek financēti no 
Latvijas iemaksām Eiropas Kos
mosa aģentūras budžetā.

Ziņas sakopojis P.  Karlsons

//Foto: Andris Tone
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Vladislavs Surkovs ir Krievi  
jas Federācijas prezidenta palīgs 
(po    moščņik). Tāds ir viņa oficiā
lais tituls. Un tā kā Krievijā nav 
tāda amata kā “prezidenta viet
nieks”, Surkovs faktiski ir šīs valsts 
viceprezidents. Viņu pazīst kā “su 
verēnās demokratijas” koncepci
jas autoru, un viņš ir viens no 
Vla dimira Putina tuvākajiem 
līdzgaitniekiem – līdzās Dmit ri  
j am Rogozinam un Igoram Se 
činam.

Un, lūk, š. g. 9. aprīlī žurnālā 
“Rossija v globaļnoi poļitike” Vla
dislavs Surkovs nāca klajā ar ap 
cerējumu, kuŗa nosaukums ir 
diezgan dīvains: “Jaukteņa vien
tulība (14+)”.

Šis viņa teksts tūdaļ guva ie 
vērību Krievijā (un ne tikai), un 
tai pašā dienā ar to varēja iepa

Putina palīgs Surkovs spriež 
par Krievijas vietu pasaulē

VĒROJUMI UN PĀRDOMAS 

zīties raidstacijas Eho Moskvi au 
ditorija. 

Vladislava Surkova apcerēju
ma stils ir, var teikt, elēģisks, 
melanholisks. Šis teksts varbūt 
varētu kļūt par “Putina laikmeta” 
ideoloģijas pamatu, jo Vladislavs 
Surkovs tajā dziļdomīgi spriež 
par Krievijas vietu pasaulē.

Jau pirmajā rindkopā apko 
pots Surkova skatījums: “Krievija 
čet rus gadsimtus gāja uz Aus  
t rumiem un vēl četrus gadsim 
tus uz Rietumiem. Abi ceļi noie
ti. Tagad prasās trešā ceļa, trešā 
civīlizācijas tipa, trešās pasaules, 
trešās Romas ideoloģija.” 

Skaisti formulēts, vai ne? Taču 
“trešās Romas” koncepcija nāk 
no mūka Filofeja, ir archaiska un 
atsaucas uz Bizantiju, kuŗa, kā 
vēlāk atzīst Surkovs, pieder Aus  

t rumiem. Tātad autoru, šķiet, ap 
būrusi “triādas” simbolika.

Atslēgu Surkova apcerējuma 
dīvainajam nosaukumam mēs 
varēsim atrast šajos vārdos: “Mū
 su gadsimta 14. gadu raksturo 
svarīgi un ļoti svarīgi veikumi, 
kuŗi visiem zināmi un par ku  
ŗ iem viss pateikts.” Tātad – 2014. 
gads. Bet ne pušplēsta vārda par 
Krimas aneksiju! Tik mājiens 
vien... Surkovs turpat liek saprast, 
ka nav vēl apzināts, izprasts gal
venais: beidzies “Krievijas epis
kais ceļš uz Rietumiem, beigušies 
daudzie un neauglīgie mēģinā
jumi kļūt par Rietumu civīlizā
cijas daļu, saradoties ar Eiropas 
tautu “labo ģimeni.” 

(Iekavās atzīmēsim, ka Sur 
kovs arī boļševismu uzskata par 
aizguvumu no Rietumiem, kur 

dzimis marksisms, un “pasaules 
revolūcijas” ideja esot rietumnie
ciska, tātad sveša. – F. G.).

Ar 14. gadu, uzsver Surkovs, 
sākas un paveras bezgala ilgais 
jaunais laiks, “14+ laikmets”, 
kuŗā “mūs gaida 100 (200, 300?) 
ģeopolītiskas vientulības gadi”.

Seko vēsturiska retrospek  
tīva, kuŗā, raksturojot Krievi    
jas “virzī bu uz Austrumiem”, 
pie minēta Maskavijas galmi
nieku radnie  cī bas saites ar (kris
tī tiem) tatāru ha niem, un “Rie
tumu   vir  zībā” atgādināta impe
rātora Alek san dra I “Svētā ali an
se” ar Eiropas reakcionārajām 
mo     nar chi jām.

Apcerējuma nobeigums ir dzi
ļi simbolisks: “Un tomēr mēs 
diez vai esam trešā civīlizācija. 
Drīzāk dubultota un divdabīga 

(..). Eiro piska un aziātiska vien
laikus, un tāpēc nedz pilnīgi ei 
ropiska, nedz aziātiska (..). Krie
vija ir rietum austrumnieciska 
valsts – jaukte ne (polukrovka). 
Ar savu div gal  vaino valstisku
mu, hibrīda men tālitāti, starp
kontinentālo territoriju, bipo lā
ro vēsturi tā ir, kā pienākas jauk
tenei, harizmatiska, talan tīga, 
skaista un vientuļa.” 

Apcerējuma pašās beigās Sur
kovs mierina: būšot ne tikai ērk
š ķi, bet arī zvaigznes. (Tā ir atsau
 ce uz teicienu “Caur ērkšķiem uz 
zvaigznēm” – Per aspera ad astra).

Galvenais “joks” te ir fakts, ka 
Vladislavs Surkovs pats ir jauk
tenis: viņa māte Zoja Surkova ir 
krieviete, tēvs Aidarbeks (Jurijs) 
Dudajevs – čečens. Arī viela pār
domām...

Rakstu pirmdien, 16. aprīlī, un 
sanāk tā, ka šodien ir 15. gada
diena lēmumam, kuŗš mūsu val
stij bija ļoti nozīmīgs. Todien 
2003. gadā Atēnās tikās Eiropas 
Savienības grandi, lai parakstītu 
līgumu ar Latviju un vēl deviņām 
valstīm, lielākoties Austrum ei ro
pā, par iestāšanos Eiropas Savie
nībā. Latviju ceremonijā pārstā
vēja toreizējā Valsts prezidente 
Vaira VīķeFreiberga, premjer
ministrs Einars Repše un ārlietu 
ministre Sandra Kalniete. Maz
liet vairāk nekā nedēļu pirms 
tam Eiropas Parlaments tam vi 
sam bija devis savu jāvārdu, un 
tāpēc līgums bija gatavs parakstī
šanai.

No tā neizriet, ka todien Lat
vija kļuva par pilntiesīgu dalīb
valsti. Līgumā bija noteikts, ka 
tas stāsies spēkā nākamajā – 
tātad 2004. gada 1. maijā, starp 
citu, lai tām valstīm, kuŗās bija 
paredzēts referendums par iestā
šanos, būtu pietiekami laika tādu 
sarīkot. Tobrīd to jau bija pagu
vušas izdarīt Malta un Slovē  
nija, mūsu valstī referendums 
bija 2003. gada septembrī. Jau no 
sākta gala bija skaidrs, ka vairā
kums teiks – jā. Argumenti pret 
iestāšanos Eiropas Savienībā bija 
labākajā gadījumā nepārlieci no
ši, lai neteiktu absurdi un pa 
galam muļķīgi. Bija cilvēki, kuŗi 
uzskatīja, ka Latvijas nākotne 
sai stāma ar austrumu, nevis rie
tumu virzienu. Ņemot vērā to, 
kas vēsturiski bija nācis no tā 
austrumu virziena, tā bija atbai
doša doma. Bija citi, kuŗi it kā 
bija padzirdējuši, ka Eiropas Sa 
vienība savām dalībvalstīm uz 
liek nepanesamus pienākumus 
un prasības, kas nebija taisnība. 
Absurda kalngals savukārt bija 
“arguments”, ka ES nevajag stā
ties tāpēc, ka tās nosaukumā, 

Pareizais lēmums
tāpat kā PSRS nosaukumā, bija 
vārds “savienība”, tā teikt, kāpēc 
no vienas savienības pa tiešo 
pāriet uz citu savienību.

Laimīgā kārtā šie centieni bija 
nesekmīgi. 2003. gada 20. sep
tem brī ļaudis Latvijā devās pie 
urnām, tostarp arī jūsu padevī
gais kalps. Kopumā nobalsoja 
vairāk nekā 70 procenti balsstie
sīgo, kas bija līmenis, kāds kopš 
tā laika nav sasniegts nevienās 
vēlēšanās (lielākais vēlētāju pro
cents bija pirmajās pēcokupā ci
jas Saeimas vēlēšanās 1993. gadā, 
kad iecirkņos ieradās gandrīz    
90 procenti balsstiesīgo, savu 
kārt 2014. gadā 12. Saeimas vē  lē
šanās – tikai 58,85% vēlētāju). Re 
ferendumā par Eiropu 66,9 pro
centi nobalsoja jā, Latgales pusē 
un – it īpaši Daugavpilī un Rē    
z eknē – vairākums balsoja pret, 
taču ar to nepietika, lai rezultātu 
pagrieztu citā virzienā. Kopumā 
Latvijas pilsoņi nobalsoja par ie 
stāšanos.

Tas nepārprotami bija pareizs 
lēmums, turklāt tas arī bija sava 
veida brīnums, ka tikai padsmit 
gadus pēc Padomju savienības 
sabrukuma Latvija bija gatava ie 
stāties vienā no pasaules lielā ka  
j iem ekonomiskajiem blokiem (vēl 
lielāks brīnums bija tas, ka tajā 
pašā laika posmā mazā Lat vija 
arī kvalificējās iestāties NATO, 
bet šonedēļ ne par to šis stāsts). 
Lat vija formāli prasību iestāties 
Eiropas Savienībā iesniedza 
1995. gada oktobrī, tam sekoja 
ļoti garš likumu un noteikumu 
saskaņošanas process. Notika sa 
ru nas par dažādiem blokiem,   
un tikai pēc tam, kad katrs bloks 
bija noslēgts, varēja būt saruna 
par iestāšanos kā tādu. Kā mi 
nēju, 2003. gadā process bija 
pabeigts, un viss varēja notikt 
tālāk.

Ļoti neilgi pēc oficiālās iestā
šanās Latvijai pirmoreiz bija ie 
spēja piedalīties Eiropas Parla
menta vēlēšanās, mūsu valstij tur 
bija piešķirti deviņi mandāti. 
Vē lēšanās piedalījās vien 41 pro
cents vēlētāju, vēlēšanas bija jū 
nijā, laika apstākļi droši vien bija 
labi, un daudzi ļaudis nolēma 
paslinkot. Mazliet pārsteidzošā 
kārtā četrus no tiem deviņiem 
mandātiem ieguva Tēvzemei un 
brīvībai/LNNK, uz Eiropas Par
lamentu nosūtot Robertu Zīli   
un Inesi Vaideri, abi no viņiem 
tur darbojas joprojām, kā arī 
Guntaru Krastu un Ģirtu Kris
tovski. Partija Jaunais laiks iegu
va divus mandātus, pa vienam 
saņēma polītiskā apvienība Par 
cilvēka tiesībām vienotā Latvijā, 
tā būtu visai bēdīgi slavenā Tatja
na Ždanoka, kuŗu darbaļaudis 
ievēlēja vēl divreiz, pirms šogad 
viņa nolēma atgriezties Latvijā 
un savu polītiku veicināt šeit, kā 
arī Tautas partija un savienība 
Latvijas ceļš.

Ko atrašanās Eiropas Savie nī  
bā ir nozīmējusi Latvijas Re  pub
likai. Pirmām kārtām, tā mazliet 
vulgāri runājot, tā ir bijusi liela 
kaudze naudas. Ar tā dēvēto Ei 
ropas naudu Latvijā būvēti ceļi, 
sakārtotas ūdens piegādes sistē
mas, pilnveidota infrastruktūra 
gan pilsētās, gan arī laukos. Pro
tams, laukos ir bijusi bubināšana 
par to, ka mūsu zemnieki saņem 
mazākus maksājumus nekā koll ē
gas, piemēram, Francijā, taču 
allaž bijis jautājums, vai tad būtu 
labāk, ja tās naudas nebūtu vis
pār? Nebūtu. Šajā ziņā ļoti nozī
mīgi bijis arī tas, ka Eiropa ir pie
spiedusi cilvēkus Latvijā ar nau
du rīkoties godīgi, pieprasot ļoti 
daudzas atskaites projekta laikā 
un arī pēc tam. Ir bijuši krāp
niecības gadījumi, taču ne tuvu 

tajā līmenī, kāds laika gaitā vei
dojies Latvijas iekšzemes polī ti
kā un tautsaimniecībā. Vēl jā 
kon statē, ka Eiropa piespieda 
Latvijas lauku ļaudis saprast, ka 
atšķirībā no dzīves tā dēvētajos 
Ulmaņa laikos maza ferma ar 
pusotru hektāru zemes un vienu 
govi vairs nav reāli ejoša prece, 
arī konsolidācija un koopera 
tīvu veidošana laukos bijuši no 
zīmīgi procesi.

Ir arī tas apstāklis, ka momentā 
pēc Latvijas iestāšanās Eiropas 
Savienībā Lielbritanija un Īrija 
atvēra savu darba tirgu arī mūsu 
valsts pilsoņiem, vēlāk tā arī da 
rot citām ES dalībvalstīm. Būtu 
grūti pārvērtēt to, cik nozīmīgi ir 
bijis tas, ka cilvēki varējuši tur 
strādāt un naudu pelnīt. Man 
pašam ir labs draugs, kurš Lon
donā nostrādāja divus vai trīs 
gadus, lai mamma varētu no 
maksāt dzīvokļa kredītu. Pēc tam 
cilvēks atgriezās Latvijā. Tajā 
zi  ņā viņš ir salīdzinoši rets ga 
dījums – lielākoties tie, kuŗi 

savulaik pārcēlās uz turieni, tur
pat arī ir palikuši, strādājuši, 
bērnus audzinājuši, skolā viņus 
sūtījuši. Ļoti iespējams, daudzi 
no viņiem tā arī nekad mājup ne 
brauks. Taču vienalga viņi dau
dzos gadījumos ir liels financiāls 
atspaids ģimenes locekļiem šajā 
valstī.

Taču visvairāk jāmin tas, ka 
Latvija tagad gandrīz 14 gadu 
garumā ir bijusi Eiropas kop 
tirgus sastāvdaļa. It īpaši laikā, 
kad attiecības ar Krieviju ir tādas, 
kādas tās ir, iespēja brīvi tirgoties 
savienībā, kuŗā kopumā dzīvo 
vairāk nekā 500 miljoni cilvēku, 
ir bijusi nozīmīga, un tas ir ļoti 
maigi teikts. Daudzi uzņēmumi 
ir pārorientējuši savu darbību 
Rietumu virzienā, un tas vairumā 
gadījumu ir bijis ļoti pozitīvi – ne 
tikai naudas pelnīšanas, bet arī 
kvalitātes nodrošināšanas kon 
tekstā.

Un tāpēc šodien pirms 15 ga 
diem bija laba diena. Laba diena, 
nudien.
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Rakstiet, zvaniet, un gRāmatas Jums 
piesūtīs pa pastu

Visas Latvijā iznākušās grāmatas 
varat iegādāties pie

LIELĀKĀ grāmatu tirgotāja

Prieks konstatēt, ka Jaunā Gai-
ta, pēc tās iepriekšējā redaktora 
Rolfa Ekmaņa aiziešanas mūžī
bā, jauna galvenā redaktora Juŗa 
Žagariņa vadībā noturējusies ag 
rākajā ļoti cienījamā līmenī. Žur
nālam, kas iznāk četras reizes ga 
dā, glīta apdare, tas turpina būt 
rūpīgi rediģēts, tajā ir dažādība, 
jo tiek aizķertas vairākas kultūras 
nozares, tas informē, analizē un 
vērtē, ko gan vairāk vēlēties?! Ne 
 nāktu par sliktu pa lasītāja vēstu
lei, pa reakcijai uz publicēto, bet 
kas gan mūsdienās vēstules vēl 
raksta!

Redaktors Juŗis Žagariņš jau 
pirms vairākām nedēļām iepa
zīs tināja tos mūsu laikraksta lasī
tā jus, kas regulāri nelasa Jauno 
Gaitu, ar tās 292. numura rakstu 
autoru vārdiem un ikviena snie
gumu, tāpēc par rakstu krājumu 
kopumā tuvāk neizteikšos. Pa  tu
r  ot prātā, ka tas sakās kalpojam 
“brīvai domai”  un ka liberālai sa 
biedrībai piederīgajiem jābūt ga 
taviem pieciest arī provokācijas 
un uzskatus, kam viņi nepiekrīt, 
atļaušos atzīties tajā, kas man ne 
patika un kas kaitināja 292. nu 

Pa vidam – arī izrādīšanās...
Jaunā Gaita, rakstu krājums kultūrai un brīvai domai, 

292. numurs, 2018. gada pavasarī, 76 lpp. 

murā 2. un vēl priekšpēdējā lap
pusē, tātad abos burtnīcas galos. 

2. lappusē lasām Latvijā labu 
slavu iemantojušā dzejnieka, at 
dzejotāja, daudzu valodu pratēja 
Ulža Bērziņa (dz. 1944. g.) it kā 
atdzejojumu “Šķēpudziesma no 
sāgas par sadedzināto Njālu”. Tam 
11 pantu, citēšu 1. panta iesāku mu: 

Plats mests miruļiem
šķērauts palsais,
šķiet šķēpi vīriem
tērauda šķietu,
 kā tūce, riestava
ries asins rasu –

Snobi intelektuālistu starpā 
var būt jūsmos par dzejnieka pra s
mi uziet senvārdus un veidot 
jaunvārdus, kamēr “cilvēks no ie 
las,” līdz šai vietai nonācis, droši 
vien pārlaistu skatu turpmā ka
jiem 10 pantiem, lai redzētu, vai 
viņam vēl ilgi nāksies pūlēties 
kaut ko saprast. Lasām, ka “Šķē
pudziesma” esot atdzejojuma 
pirm publicējums, bet nekur nav 
pateikts, no kādas valodas at 
dzejojums atdzejots un eventuāli 
kādā plašākā sacerējumā oriģi
nāldzejojums bijis ietverts. Mūsu 
intelektuālistam kaut kādu no 
jautu varētu dot apstāklis, ka 
abās pusēs atdzejojumam skatā
mas illustrācijas 2015. gadā lat
viešu valodā izdotai grāmatai 
Eddas Dziesmas. Vārds “Edda” 
viņam varētu likt domāt par Is 
landi, par 13. gadsimtu. Bet kas 
tas Njāls tāds, kur tāda Katane 
sa? Ko nozīmē daudzie literārās 
latviešu valodas vārdnīcā neat
rodamie vārdi? Vai ar 1. rindas 
miruļiem domāti mirstīgie, mir
s  tošie vai jau nomirušie? Varbūt 
norāde, ka darbs ir atdzejojums, 
ir viena vienīga blēdība un ka sa 
cerējums ir pēc seniem svešiem 
paraugiem veidots dzejnieka ori
ģināldarbs?

Protams, protams, citādi do 
mā  jošais tūdaļ teiks, ka tieši tā 
jau ir laba literārā sacerējuma ie 
zīme, ka tas neizliek lasītājam 
visu kā uz delnas, bet vedina viņu 
padomāt, pakombinēt. Tomēr ar 
šādu garadarbu sastopoties, šau s
 motīgi jūtu līdzi tam pašam labas 
gribas cilvēkam no ielas, kas arī 
labprāt sevi mazliet paglītotu, bet 
kam šāda manta visu labo gribu 
atņem. Vārdu skaidrojumi, noti
kumu vēsturiskā konteksta kaut 
nelieli izskaidrojumi būtu tik 
daudz, tik daudz palīdzējuši! 
Daudziem no mums būs iznācis 
klausīties akadēmiskās konfe ren 
cēs vai citu gudru cilvēku kopā 
sanākšanās lektoru, priekš lasī
tāju sākam teikumu vārdiem: 
“Kā mums visiem labi zināms...”  
Nekad nav iznācis iepazīt droš
sir di publikā, kuŗš tādā brīdī pie
celtos kājās un runātājam teiktu: 
“Esmu viens no visiem, bet jūsu 
teikto nesaprotu pat slikti, kur   
nu vēl labi. Lūdzu, apgaismojiet 
arī mani, nezinīti!” Runātāji un 
rakstītāji, kas, iespējams, paši ir 
gudri, bet kas nemaz neiejūtas 
savu vārdu mazāk zinīgo patērē
tāju ādā, sirgst ar izrādīšanās 
kaiti.

  Cita veida izrādītājies Jaunās 
Gaitas 292. numura 75. lappusē 
ir 17 gadus vecais Rīgas ģimna
zists un viņa paša vārdiem ru 
nājot, “topošs literāts (cerams)” 
Tomass Stepiņš. Viņš pastāsta 
par kādu kustību, kam nosau
kums Poetry Latvia. Angliskais 
vārds laikam izvēlēts, lai iekļautu 
kustībā arī krievus. Neliels pul
ciņš jaunu dzejnieku sanāk kopā 
t.s. “dzejas slamā”, lasa priekšā 
domu un interešu biedriem sa 
vus sacerējumus, bet “četri skarbi 
žūrijas locekļi” sniegumus izvēr
tē, beigās kādu izvēloties par la 
bāko. 17. novembŗa (jādomā –

pērnā gada) vakarā, tātad mūsu 
Valsts svētku priekšvakarā An 
dreja Upīša mūzejā kādas dzej
nieces “spēcīga, drosmīga un iz 
ai cinoša divrindīte” jauno cil vē
ku ietekmējusi tik dziļi, ka sava 
sarīkojuma atstāstījumā viņš to 
citē pat atkārtoti. Pirmajai rin 
dai, kur minēta saule un latvis, 
tātad ar Valsts svētkiem it kā sa 
derīgi nacionāla pacilājuma iezī
mējumi, seko galēja rupjība, ko 
neērti būtu šeit citēt. Daži klāt
esošie esot kļuvuši “pārdomu pil
ni”, kamēr citi smējušies, “vēderu 
turēdami”. Neatbildēts esot pali
cis jautājums, “vai ironizēt par 
nacionālismu 17. novembŗa va 
karā ir nosodāms gājiens”. 

Īsi un aši atbildēsim uz neat
bildēto jautājumu šeit, –  Nacio

nālisms un patriotisms, tāpat kā 
reliģija, glabājas daudzu cilvēku 
pašos jūtīgākajos dvēseļu slāņos. 
Kulturāli cilvēki, pat tādi ar 
amor fu pasaules uzskatu, par 
šīm lietām neņirgājas, nelamā 
jas, tās neizsmej, nezaimo, ne  
la mā jas, par tām neizrunājas 
rup  ji. Apzinoties raksta iespē ja
mo brizanto efektu, redakcija 
pā  ri visai lappusei likusi vēl savu 
virsraks tu – “Slidenā slīpe”. Pal
dies vismaz par to!

Racionālas diskusijas ir pieļau
jamas par jebkuŗu tematu, tāpat 
kā tāda temata risināšana jeb
kādas formas kaut cik kvalitā 
tīvā mākslas darbā. Izrādīšanās, 
kas turklāt vēl kādus pamatoti 
aiz vaino, turpretim ir nožēlo
jama. 

Latvijas Okupācijas mūzejs ir 
piedzīvojis svarīgu un līdz šim 
nebijušu notikumu – mūzeja iz 
dotā grāmata ir nonākusi starp
tautiskajā Londonas grāmatu tir
gū (London Book Fair), kas šogad 
norisinājās no 10. līdz 12. aprīl im. 
Baltijas valstu Simtgades svinību 
gadā Igaunija, Latvija un Lietuva 
grāmatu tirgū bija ielūgtas īpašo 
viesu statusā.

Latvijas lakoniski un gaumīgi 
iekārtotajā stendā katēgo ri jā Mā k-
sla un dizains, savu vietu godam 
ieņēma Okupācijas mūzeja un 
Karšu izdevniecības Jāņasēta sa 
darbības rezultātā tapušais “Pie mi 
ņas vietu ceļvedis. 1918 – 1991”. 
Izdevuma autori ir mākslas vēs
turnieki, mūzeja līdzstrādniece 
Kristīne Čakstiņa un Latvijas 
Oku  pācijas mūzeja biedrības val
 des loceklis Richards Pētersons. 
Māksliniece — Līga Dubrovska.

“Ceļvedī” ir apkopotas ziņas 
un fotografijas par piemiņas vie
tām Rīgā un Rīgas apkārtnē, kas 

LĪGA STRAZDA

Okupācijas mūzeja izdotais “ceļvedis” –
Londonas grāmatu tirgū

vēstī par Latvijas vēsturi no Lat
vijas valsts dibināšanas līdz ne  at
karības atgūšanai. Tajā stāstīts 
par valsts tapšanu un nosar gā
šanu 1918., 1919. gadā, pieminēts 

“sarkanais terrors” un “baltais 
terrors” 1919. gadā, kā arī atzī
mētas piemiņas vietas saistībā   
ar valsts simboliem un Latvijas 
prezidentiem.

Tālāk tajā var atrast ziņas par 
nacistiskās Vācijas okupācijas lai 
kā notikušā holokausta piemi ņas 
vietām, kā arī par latviešu preto
šanos vācu okupācijai – Latvijas 

Centrālās padomes Me  moranda 
parakstītāju piemiņas vietām. 

Tomēr lielākā daļa ceļveža ir 
veltīta padomju okupācijas pe 
riodiem: no 1940. – 1941. gadam 
un no 1944. – 1991. gadam. Teksti 
ir latviešu un angļu valodā.

Piedalīšanās Londonas grāma
tu tirgū ir būtisks solis Latvijas 
okupācijas vēstures skaidrošanai 
un izpratnes veidošanai ārvalstīs, 
kā arī uzsver Okupācijas mūzeja 
nozīmīgumu un aktuālitāti.

Kā zināms, Latvijas grāmatas 
un grāmatniecība ir guvusi pa 
nā kumus trīs kategorijās – Lat
vijas Nacionālā bibliotēka ieguva 
Starptautiskās izcilības balvu – 
“Gada bibliotēka”, konkurējot ar 
Norvēģijas, Brazīlijas un Dānijas 
bibliotēkām. Katēgorijā “Baltijas 
valstu pieaugušo literatūras iz 
devējs” balvu saņēma izdevnie
cība  Dienas Grāmata, bet kate
go rijā “Baltijas valstu mācību 
grā mata” – izdevniecība Zvaig-
z ne ABC.
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Tuvojas ALA gadskārtējais “at    
skaites punkts” – kongress mai 
ja sākumā, kad izvērtē pa  veikto 
un nosprauž nākamās darbības 
prioritātes. Par ko esat īpaši gan
darīts, kas varbūt pa  licis nepa
veikts aizvadītā gada laikā?

Šis ir bijis veiksmīgs gads, ie 
vadot Latvijas valsts Simtgades 
svinības, jo īpaši kultūras, infor
mācijas un ekonomiskās sadar
bības jomā. Šogad mēs kultūras 
jomā latviešu sabiedrībai Ame ri
kā pasniedzām dāvanu – grupas 
ImantaDimanta un draugi kon
certturneju, ko sponsorējām no 
ALA līdzekļiem. 

Pagājušajā rudenī novadījām 
Spot light Latvia – vislielāko līdz 
šim notikušo ekonomisko fo  ru
mu, kas bija veltīts Amerikas un 
Lat vijas ekonomiskajai sa  dar bī
bai. ALA turpina darboties šajā 
jomā, piedaloties PBLA organi zē
tā Pa  saules latviešu ekonomikas 
un inn  ovāciju foruma (PLEIF) 
norisē, kas notiks Valmierā šī 
gada 28. – 29. jūnijā.

ALA Informācijas nozare ir 
aktīvi darbojusies, rīkojot dažā
das akcijas un seminārus, ieskai
tot 3. maijā plānoto semināru 
ASV Kapitolijā, kas notiks ALA 
kongresa ietvaros un kas pievēr
sīsies ASV sankciju jautājumiem 
un Krievijas dezinformācijas ap 
karošanai. Esmu laimīgs, ka or 
ganizācijas finanču stāvoklis ir 
stiprs. Esam arī priecīgi par Lat
vijas prezidenta Raimonda Vējo
ņa tikšanos ar ASV prezidentu 
Vašingtonā un par to, ka Latvijas 
atpazīstamība un tēls ir augstā 
līmenī. 

Rit Latvijas Simtgades svinī
bu gads, oktobrī Saeimas vēlē
šanas. Ko konkrēti dara ALA 
šai sakarā?

ALA ir nodibinājusi speciālu 
Simtgades fondu mūsu biedru un 
biedru organizāciju sarīko jumu at  
balstam. Esam jau pie šķīruši vai
rāk nekā 70 tūkstošus ASV dolaru 
dažādu pasākumu norisei ASV, ie 
skaitot Bostonu, Mineapoli, In  dia
napoli, Čikāgu, Sietlu un pat Teksa
su. Minētā grupas Iman taDiman-
ta un draugi turneja ap  tvē ra visu 
Ameriku no Austrumkrasta līdz 
Rietum krastam. Rudenī plānojam 
rīkot vēl citus pasākumus, tostarp 
Lin kolnā, Nebraskā, kas būs veltīts 
bijušajam Latvijas prezidentam 
Kārlim Ulmanim. 

Saistībā ar vēlēšanām, tāpat kā 
citos gados, ALA sniegs informā
ciju par partijām caur speciālu 
informatīvu izdevumu, kas tiks 
izsūtīts ALA biedriem. Arī ALA 
kongresā maijā tiek plānota at 
sevišķa paneļdiskusija par vēlē
šanām, kā arī demografa Ilmāra 
Meža lekcija par polītisko stāvok li 
Latvijā. Visbeidzot ALA vei cina 
arī pašu balsošanas procedūru. 
Sadarbībā ar Latvijas vēstniecību 
ASV un Latvijas Centrālo vēlēša
nu komisiju sponsorējam un rī 
kojam kursus Vašingtonā, D.C., 
vēlēšanu iecirkņu vadītājiem un 
arī mēģinām veicināt balsotāju 
reģistrāciju, izplatot informāciju 
par portatīvo pasu staciju. 

Kā notiek sadarbība ar Lat
vijas valdību un institūcijām, 
kāda, jūsuprāt, ir Latvijas puses 
ieinteresētība, ko vēlētos uz 
labot vai mainīt?

Priekš citiem darbodamies*, augt pašiem
ALA valdes priekšsēdis, PBLA valdes vicepriekšsēdis Pēteris Blumbergs intervijā Ligitai Kovtunai

Februārī bijām Rīgā, kur noti
ka dažādas augsta līmeņa tik ša
nās. Bijām ļoti apmierināti ar 
mūsu uzņemšanu, ar sarunu gai
tu. Mums ir izveidojušās ciešas 
attiecības ar Kultūras ministriju 
un ministri Daci Melbārdi, kā arī 
ar Izglītības un zinātnes minis   

t riju (IZM) un ministru Kārli 
Šadurski. Šīs ministrijas mūsu 
sabiedrībai palīdz gan ar pado
mu, gan līdzekļiem. Kultūras mi 
nistrija sniedz nozīmīgu atbalstu 
Dziesmu svētku tradicijas uztu
rēšanai ārpus Latvijas, savukārt 
IZM atbalsta latviešu skolas un 

vasaras vidusskolas. Rīgā tikāmies 
arī ar Ārlietu ministrijas va  dības 
pārstāvjiem, ar kuŗiem mums ir 
izveidojusies visciešākā sadarbī
ba, ko īpaši veicinājis Latvijas 
vēstnieks ASV Andris Teikma
nis, – ar pašu ministru Edgaru 
Rinkēviču, valsts sekretāru An 
dre ju Pildegoviču (kuŗš arī savu
laik bija vēstnieks ASV) un dia
sporas vēstnieku Ati Sjanīti. Bi 
jām gandarīti tikties ar Valsts 
prezidentu Raimondu Vējoni un 
Ministru prezidentu Māri Ku 
čin ski. Īpaši priecājos, ka Kučin
skis ir īpaši ieinteresēts demo
grafijas un ekonomikas attīstības 
jautājumos. Atliek vien vēlēties, 
ka Latvijas valdība turpinās vai
rāk strādāt pie ekonomikas attīs
tības, lai veicinātu cilvēku atgrie
šanos Latvijā vai vismaz – apstā
dinātu emigrāciju. 

cik lielas un kādas ir ārzemju 
latviešu iespējas ietekmēt polī
tiskos, ekonomiskos, kultūras 
u.c. procesus Latvijas valstī? Jūs 
esat arī PBLA vicepriekšsēdis – 
kā izmantosiet šo savu statusu?

Ārzemju latviešiem jābūt uz 
ma nīgiem un gudriem attiecībā 
uz to, kā mēs mēģinām ietekmēt 
procesus Latvijā. Manuprāt, daži 
pārāk mēģina mācīt, kas un kā   
ir jādara. Mana pieeja ir vairāk 
orientēta uz dalīšanos ar mūsu 
“pasaules pieredzi”, lai ALA un 
PBLA palīdz informēt un skaid
rot, kas mūsu mītnes zemēs, ār 
pus Latvijas, ir labi izdevies un kā 
tas panākts. Piemēram, būdams 
amerikānis, es uzskatu, ka iegul
dījumi infrastruktūrā un izglītībā 
ir ļoti svarīgi. Ja Latvija turpinās 
uzlabot izglītības sistēmu, skolas, 
tad valstī būs arvien gudrāks un 
labāk sagatavots darbaspēks. Ja 
Latvija ieguldīs naudu infra struk

tūrā – ceļos, transporta at  tīs tībā, tā 
būs jo tuvāk moder najai pasaulei.

Izmantošu savu PBLA amatu 
par platformu šo ideju izplatī ša
nā, jo PBLA ir labi pazīstama un 
respektēta organizācija un tā pa 
līdz mums atvērt daudzas durvis. 

Pats esat advokāts, strādājat 

“mai zes darbu” Amerikā, to 
mēr esat atradis laiku darbam 
lat viešu sabiedrībai. Tātad – ir 
kādi pamatīgi motīvi?

Man rūp Latvija un Amerikas 
latvieši, visa mūsu sabiedrība. 
Tas ir mans pamatmotīvs. Bet   
kā advokāts es arī labprāt pie
kopju mūsu profesijā plaši iz 
platīto tradiciju – veikt pro bono 
darbu. Tas atļauj dalīties ar savu 
pieredzi un talantiem un vienlai
kus uzlabot pašam savas prasmes 
un iemaņas. Esmu pārliecināts, 
ka mans sabiedriskais darbs ir 
palīdzējis augt savā karjērā. Jo 
vai rāk es publiski runāju un rak
stu avīžrakstus, jo vairāk tas man 
palīdz tiešajā darbā, kur ir daudz 
jāraksta un jārunā. 

Jūsu ģimene, vecāki, īpaši brā
lis Roberts (Latvijas Goda kon
suls Ilinojā), līdztekus saviem 
pie  nākumiem darbā un ģimenē 
daudz darījuši latviešu sabied rī
bas labā, ziedojuši ne tikai lai ku, 
bet arī naudas līdzekļus. Kā  pēc?

Mūsu vecāki un vecvecāki, un 
viņu vecāki bija aktīvi sabied 
riski darbinieki. Vectēvs no tēva 
puses bija ietekmīgs ALA valdes 
loceklis. Vectēvs no mātes puses 
palīdzēja dibināt Čikāgas latvie
šu skolu. Abi mani vecāki aktīvi 
dar  bojās korporācijās, Skautu 
kus tībā un draudzē. No viņu pie
redzes drīz vien sapratu, ka ar 
dar bu sabiedrības labā var atrast 
dzīves un dvēseles piepildījumu. 
Visbeidzot – man vienkārši patīk 
tikties un komunicēt ar cilvēk iem.

Kāpēc, jūsuprāt, ikviens ASv 
mī  tošais latvietis vēl nav ALA 
biedrs? Toties ir tautieši, kas lie
lu naudu novēl ALAs program
mām?

Būtu labi, ja visi Amerikas lat
viešu būtu ALA biedri, bet es arī 
esmu apmierināts, ja viņi izlemj 
labāk ziedot vai strādāt pie vietē
jām organizācijām vai kādā citā 
lielā organizācijā, kā, piemēram, 
Gaŗezerā. Ir taisnība, ka daudzi 
cilvēki ir devuši dāsnus ziedo
jumus ALA. Es domāju, ka viņi 
augstu novērtē ALA darbu un 
saprot, ka ziedojumi ALA tiks 
labi, mērķtiecīgi un uzmanīgi 
izlietoti. Kopš laika, kad vadīju 
ALA, esmu tiešām mēģinājis ie 
viest tādu “best and the brightest” 
pieeju. ALA valdes locekļi un 
darbinieki ir no mūsu sabiedrī
bas visspējīgāko cilvēku vidus, 
kas turklāt nākuši no vietējās 
sabiedrības un tagad strādā na 
cionālā vai pat starptautiskā lī 
menī. Mums ir labi cilvēki un la 
bas programmas, turklāt mēs 
darbojamies gudri un saprātīgi!

Kā mācāt un ieaudzināt lat
viskumu saviem bērniem? vai 
ir kāda spilgta epizode no bēr
nības un jaunības, kas saistīta 
ar to, kā jūs pašu un brāļus 
latviskumā audzināja ināra un 
Gunārs – jūsu vecāki?

Es teiktu tā – manis un manu 
brāļu latviskums vienmēr bijis 
saistīts ar visas mūsu ģimenes 
sabiedriskumu. Tēvs bija advo
kāts, kuŗš vienmēr atrada laiku 
sabiedriskam darbam. Par viņu 
man palicis atmiņā, kā viņš sa 
vulaik bija atbildīgs skolā par 
ALA pārbaudījumu uzraudzīšanu. 

Pēteris Blumbergs: “Ārzemju latviešiem jābūt uz  -
manīgiem un gudriem attiecībā uz to, kā mēs mē -
ģi nām ietekmēt procesus Latvijā. Manuprāt, daži 
pārāk mēģina mācīt, kas un kā ir jādara. Mana 
pieeja ir vairāk orientēta uz dalīšanos ar mūsu 
“pasaules pieredzi”, lai ALA un PBLA palīdz infor-
mēt un skaidrot, kas mūsu mītnes zemēs, ārpus 
Lat vijas, ir labi izdevies un kā tas panākts. Pie mēr am, 
būdams amerikānis, es uzskatu, ka ieguldījumi in -
frastruktūrā un izglītībā ir ļoti svarīgi. Ja Lat vija 
turpinās uzlabot izglītības sistēmu, skolas, tad val-
stī būs arvien gudrāks un labāk sagatavots darba-
spēks. Ja Latvija ieguldīs naudu infrastruktūrā – 
ceļos, transporta attīstībā, tā būs jo tuvāk moder-
najai pasaulei.”

(Turpinājums 8. lpp.)

Blumbergu ģimene pilnā sastāvā. no kreisās: Edijs, Filips, Laura, Pēteris, Grants un Aleksis
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Tajā laikā tas bija liels izaicinā
jums – latviešu skolēniem iegūt 
labu atzīmi šajā svarīgajā pārbau
dījumā. Tēvs ieradās skolā, ģērbies 
uzvalkā, ar savu ādas port feli, kuŗā 
atradās šie pārbaudī ju mi. Visi ma  ni 
skolasbiedri bija nobijušies, bet es 
biju lepns! Māte savukārt bija tāds 
cilvēks, kuŗai viss, ko viņa uzņē
mās, izdevās – vai tas bija saistīts 
ar skautiem un gaidām, kur viņa 
bija vadītāja, vai vadot skolas ve 
cāku padomi. Viņai vienmēr bijis 
raksturīgs dabas dots vadītājas ta 
  l ants, un tā  pēc es sevišķi daudz ar 
viņu nedalos pārdomās par ALA 
jau tā jumiem, jo es zinu, ka viņa... 
mē  ģinās to darbu pārņemt no 
manis! Joks, protams! 

Kā ALA veido saiknes ar t.s. 
jauniebraucējiem? un kā tas 
izdodas?

Priekš citiem darbodamies*, augt pašiem
Šis ir liels izaicinājums un 

tiešām ļoti svarīgs uzdevums. 
Bez jaunās diasporas idejām un 
enerģijas ALA un mūsu sabied
rība neiztiks. ALA mēģina atbal
stīt jaunās diasporas aktīvitātes. 
Šogad, piemēram, piešķīrām 5000 
dolarus, lai atbalstītu Čikāgas 
Mantiniekus ar viņu projektiem. 
Atbalstījām arī Sanfrancisko te  āt ri, 
kuŗā aktīvi darbojas jaun ie brau
cēji. Abas šīs grupas, manu prāt, 
rāda labu piemēru, kā jaun
ie braucēji un “vecā trimda” var 
labi sadarboties kopēju mērķu 
vārdā. 

Ceram, ka varēsim turpināt 
atbalstu jauniebraucēju līdzda 
lībai mūsu sabiedrībā, īpaši kul
tūras un izglītības jomā. 

Jūsu ieteikumi, pošoties uz 
Saeimas vēlēšanām – kāpēc jā 

dodas balsot, kur smelties in 
for māciju, kā izdarīt izvēli?

Pēc manas pārliecības, ir jāat
balsta kandidāti, kam latviešu 
tautas intereses ir pirmajā vietā, 
kam rūp Latvijas tēls un nākotne 
un kas grib latvisku Latviju. Ir 
īpaši svarīgi, lai ārzemju latvieši 
balsotu, jo tieši viņi visdrīzāk 
atbalstīs tos kandidātus, kas at 
bilst iepriekšējam aprakstam. 
Lat vijā ir neatlaidīgi jāturpina 
attīstīt ekonomika, lai cilvēki 
nebrauktu prom, bet gan – lai 
atgrieztos atpakaļ. 

*Rinda no Raiņa dzejoļa: Priekš 
citiem darbodamies, attīsti / pats 
savus spēkus / nerimstošā kaŗā. / 
Un mūžīgs darbalauks būs tavā 
varā, / Un mūžam jaunots spēks 
un ieroči.

Trīs paaudžu Blumbergi. vidū Roberts Blumbergs, pa labi –
vecāki ināra un Gunārs

(Turpinājums 7. lpp.)

Bieži vien var tikai minēt, kas 
slēpjas aiz polītiķu lēmumiem. 
Vaicāti, vai polītiķu lēmumi un  
to publiskā motivācija ir patiesa, 
droši vien ļoti daudzi cilvēki ne 
tikai Latvijā paraustīs plecus, var
būt pat smiesies vai kļūs dusmīgi 
par tādiem “muļķīgiem jautāju
m iem”. Tomēr jautājumi, kuŗus 
gribas uzdot, krājas.

Pēdējās dienās, piemēram, jā  vai
cā, ko nozīmē Vācijas lēmums at 
balstīt Krievijas projektu Nord 
Stream 2 un kancleres Angelas 
Mer keles paziņojums, ka pro jekts 
bez skaidrības par Ukrainas tran
sita lomu nav iespējams? Vēl me 
samierināt Krieviju un Ukrai nu? 
Vai tā ir Lielā diplomātija, cerot 
mazināt spriedzi starp Eiro pu un 
Krieviju? Vai patiesībā tas neno zī
mēs vēl lielāku atkarību no Krie vi
jas un iespēju Krievijai jebkurā brī
dī iebrukt Ukrainā ar pamatojumu, 
ka jāglābj starptautiskais gāzes vads? 

Nedaudz atgādina Latvijas te  le
 vīzijā skatāmo norvēģu seriālu 
“Okupācija”, kas uzņemts 2015. 

Patiesība polītikā jeb dzīvē kā filmā
SALLIJA BENFELDE

gadā. Tā pamatā ir stāsts “kā bū 
tu, ja būtu” – par Norvēģiju, kuŗu 
okupē Krievija. Norvēģijas valdī
ba pieņem lēmumu pārtraukt 
naftas un gāzes produktu ražo
šanu, jo “zaļo” uzskati sabiedrībā 
iegūst vairākumu. Eiropas Savie
nība to nepieņem un vienojas ar 
Krieviju, ka tā palīdzēs šo jautā
jumu nokārtot, okupējot valsti 
un sekojot tam, lai no valdības 
pa  nāktais solījums tiktu pildīts. 
Vienošanās starp Norvēģiju, Krie
viju un Eiropu paredz, ka Krie vi
jas militāristi un speciālie dienes
ti aizies no Norvēģijas, tiklīdz tiks 
sasniegts iepriekšējais fosilā kuri
nāmā ražošanas apjoms...

Vācijas pretimnākšana Krie vi
jai gan nav nekas neparasts, jo, kā 
zināms, 2005. gadā Vācijas kanc
lers Gerhards Šrēders parakstīja 
līgumu ar Vladimiru Putinu par 
gāzes vada Nord Stream izbūvi, 
un pēc amata pilnvaru laika bei   
g ām sāka strādāt šajā projektā par 
akcionāru padomes direktoru – 
par ļoti labu algu, protams. Vēl 

pa  gājušajā gadā Eiropas prese 
rakstīja, ka Šrēders, nu jau arī 
Krievijas naftas firmas Rosneftj 
direktoru padomes dalībnieks, 
turpina iet kopsolī ar Krievijas 
prezidentu Vladimiru Putinu. 
Pro tams, tā ir Šrēdera kunga per
sonīgā dzīve un karjēra, partijā 
viņš vairs nedarbojas, tādēļ kri tiķi 
var sacīt, ko grib, jo Vācijas liku
mus bijušais kanclers ne  pār kāpj.

Ar laipošanu nodarbojas arī 
Lielbritanijas premjere Terēza Me ja. 
Kā zināms, Vašingtona pagājušajā 
nedēļā pieņēma jaunas sankcijas 
pret virkni Krievijas oligarchu, to 
skaitā arī pret Oļegu Deripasku – 
vienu no bagātākajiem Krievijas 
un pasaules uzņēmējiem. Viņš ir 
lielākais kompanijas “Noriļskas 
niķelis” akcionārs, kas ir pasaules 
lielākais niķeļa, vara, platīna, svi
na un cinka pārstrādes uzņē
mums. Deripaska ir arī pasaules 
lielākā alumīnija ražotāja Rusal 
padomes priekšsēdis. Tad, lūk, 
par spīti tam, ka Vašingtona at 
balstīja Londonu jautājumā par 

Skripaļu indēšanu, Londona 
ame rikāņus neatbalsta jautājumā 
par oligarchiem un atļāva Deri
paskas uzņēmumam EN+ izvie
tot savas akcijas Londonas biržā.

Vai Mejas partija no tā ir iegu vē
ja, grūti pateikt, bet Lielbri tanija, 
visticamāk, var kļūt par zaudētāju, 
jo Vašingtona kā uz savu Transat
lantijas partneri sāk raudzīties uz 
Franciju. Tajā pašā laikā Meja dau
dzas reizes ir at  kārtojusi, ka pēc 
Brexit Lielbri tanija grib slēgt ar 
ASV izdevīgu savstarpējās tirdz  
ni ecības līgu mu. Jebkuŗā gadījumā 
līdz šim saprotami vai ticami rī  cī
bas skaidrojumi no abām polī ti   
ķ ē m vēl nav dzirdami.

Par Latviju runājot, šķiet, ka 
viens no “jaukākajiem” valdības 
pa ziņojumiem ir nupat izska
nējusī informācija par fiskālo 
telpu, kuŗa samazinās un kuŗa sa 
mazināsies. Visu patiesību droši 
vien, it sevišķi pirms vēlēšanām, 
diez vai izdosies uzzināt, bet ir 
skaidrs, ka budžets samazināsies 
un ka naudas trūks ne vienai  

vien iecerei. Par to brīdinājumi 
izskanēja jau pirms nodokļu 
reformas, bet toreiz polītiķi ap 
galvoja, ka budžets spēšot ātri 
atkopties. Neoficiāla un klusinā 
ta informācija no valdības nama 
puses par to, ka fiskālā jeb valsts 
ieņēmumu telpa samazinās un ar 
steigu jāpārskata prognozes, jau 
izskanēja pirms kāda laika. Ru 
nas par to, ka jāmazina ēnu eko
nomika, lai aizpildītu robu, neiz
klausās īpaši pārliecinoši, jo to 
valsts dara jau visus neatkarības 
gadus. Īsi sakot, gan darot vaja
dzīgu darbu – reformējot no  dok
ļu polītiku,  gan pie reizes krājot 
sev bonusus vēlēšanām, polītiķi 
varēja jau no paša sākuma pateikt, 
ka naudas tuvākajos gados būs 
maz un velti nevajag cerēt. Galu 
galā nodokļus maksā iedzīvotāji 
un viņiem ir tiesības zināt, kā būs 
tālāk. Tādēļ kārtējo reizi jāteic, ka 
vēlētājiem jādomā jau tagad, ne 
vis jāsajūsminās par saviem mī 
luļ iem, baidoties noberzt kaut 
kripatiņu zeltījuma iedomu tēl iem.

Līdz 13. Saeimas vēlēšanām ir 
palicis mazāk nekā pusgads. Ga 
ta vojoties vēlēšanām, atgādinām 
vēlētājiem svarīgāko katrā mēnesī. 

MAiJā
no 5. maija līdz 14. septem

brim vēlētāji ārvalstīs var pie
teik ties balsošanai pa pastu. Pas
ta balsošanai jāpiesakās perso
nīgi vai ar trešās personas starp
niecību, iesniedzot iesniegumu 
un uzrādot pasi jebkuŗā no pār
stāvniecībām, kas organizē bal
so šanu pa pastu.

Maijā Centrālā vēlēšanu ko 
misija lems par 13. Saeimas vēlē
šanu iecirkņu ārvalstīs izvei do
šanu, tai skaitā vēlēšanu komisiju 
ārvalstīs priekšsēžu un sekretāru 
iecelšanu. Vēlēšanu iecirkņi ār 
valstīs tiek veidoti, pamatojoties 
uz Ārlietu ministrijas priekšli
kumiem. Vēlēšanu iecirkņus ār 
val stīs var izveidot Latvijas Re 
pub likas diplomātiskajās un 

KRISTĪNE BēRZIŅA
CVK Informācijas nodaļas vadītāja Pošamies uz 13. Saeimas vēlēšanām

kon sulārajās pārstāvniecībās vai 
citās balsošanai piemērotās tel
pās, ja tajās ir iespējams nodro
šināt vēlēšanu procedūras atbil
stoši Saeimas vēlēšanu likumam 
un Centrālās vēlēšanu komisijas 
instrukcijām.

JūniJā
Proporcionāli vēlētāju skai tam, 

kāds reģistrēts Pilsonības un mi 
g rācijas lietu pārvaldes Iedzī vo
tāju reģistrā četrus mē  neš us pirms 
vēlēšanu dienas, Centrālā vēlē ša
nu komisija no  teiks Saeimas vē 
lēšanu apgabalos ievēlējamo de 
pu tātu skaitu. Saeimas vēlēšanās 
ir pieci vēlēšanu apgabali – Rīga, 
Vidzeme, Latgale, Kurzeme un 
Zemgale. Vēlētāji ārvalstīs tiek 
iekļauti Rīgas vēlēšanu apgabalā.

9. jūnijā sāksies 120 dienu 
priekšvēlēšanu aģitācijas pe  
riods. Priekšvēlēšanu aģitācijas 
kārtību nosaka Priekšvēlēšanu 
aģi tācijas likums, bet tās uzrau

dzība Latvijā ir Korupcijas no 
vēršanas un apkarošanas biroja 
kompetencē.

JūLiJā
18. jūlijā sāksies un līdz 7. au 

gustam turpināsies deputātu 
kandidātu sarakstu iesniegšana 
13. Saeimas vēlēšanām. Saeimas 
vēlēšanās deputātu kandidātu sa 
raksti iesniedzami Centrālajā vē 
lēšanu komisijā. Iesniegt kandi
dātu sarakstus drīkst likumā no 
teiktā kārtībā reģistrētas partijas 
un partiju apvienības. Partijai, 
kas iesniedz kandidātu sarakstu, 
jābūt dibinātai ne vēlāk kā vienu 
gadu pirms vēlēšanām. Šis nosa
cījums attiecas arī uz partiju ap 
vienībā ietilpstošajām partijām. 
Tāpat partijā un partiju apvie nī
bā, kas vēlas piedalīties Saeimas 
vēlēšanās, jābūt ne mazāk kā 500 
biedriem. Tiesības kandidēt Sa 
ei  mas vēlēšanās ir Latvijas pil
soņ iem, kuŗi vēlēšanu dienā ir 

vecāki par 21 gadu, ja uz viņiem 
neattiecas kāds no Saeimas vē 
lēšanu likumā noteiktajiem ie 
robežojumiem.

AuGuSTā
Līdz 17. augustam Ārlietu mi 

nistrijai jāiesniedz Centrālajai 
vē   lēšanu komisijai priekšlikumi 
par vēlēšanu iecirkņu komisiju 
locekļu ārvalstīs skaitlisko sastā
vu un kandidātiem. 

Līdz 27. augustam pašvaldību 
vēlēšanu komisijām jāizveido vē 
lēšanu iecirkņu komisijas. Pie
teik ties darbam vēlēšanu iecirknī 
var vēlētāji – Latvijas pilsoņi no 
18 gadu vecuma, kuŗi prot lat
viešu valodu un kuŗiem ir vismaz 
vispārējā vidējā izglītība. Tiesī
bas pieteikt un izvirzīt pārstāv jus 
darbam vēlēšanu iecirkņa ko  mi
sijā ir ne mazāk kā 10 vēlētājiem, 
partijām un partiju apvienībām, 
kā arī pašvaldību vēlēšanu ko 
misiju locekļiem.

SEPTEMBRĪ
no 24. septembra līdz 5. ok 

tobrim vēlētāji, kuŗiem nav de 
rīgas pases, bet ir derīga perso
nas apliecība, varēs saņemt vēlē
tāja apliecību. Vēlētāja apliecību 
izsniegs bez maksas tajā Pilso nī
bas un migrācijas lietu pārvaldes 
territoriālajā nodaļā, kur izdota 
vēlētāja personas apliecība. 

Septembrī vēlētājiem ārvalstīs, 
kuŗi pieteikušies balsot pa pastu, 
tiks izsūtīti vēlēšanu materiāli. 
Vēlēšanu materiāli tiks nogādāti 
arī Nacionālajiem bruņotajiem 
spēkiem balsošanas organizē ša
nai kaŗavīriem un zemessargiem, 
kuŗi pilda dienesta pienākumus 
starptautiskajās operācijās. 

Notiks vēlēšanu komisiju mā 
cī bas, vēlētāji varēs pieteikties  
vē  lēšanu novērošanai, darbosies 
Centrālās vēlēšanu komisijas uz 
ziņu tālrunis par vēlēšanām.

(Turpinājums sekos)
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Jurists, bijušais tieslietu ministrs 
(2012.2014.), Jaunās konserva   
tī vās partijas valdes priekšsēdis  
Jā  nis Bordāns Rīgas vēlēšanu ap 
gabalā 13. Saeimas vēlēšanās star
tēs ar pirmo kārtas numuru un ir 
partijas nominētais premjermi
nistra kandidāts.

Ko atšķirīgu no citām partijām 
sola paveikt Jaunā konservatīvā 
partija savā programmā?

Mēs piedāvāsim jaunu pieeju 
gan valsts pārvaldē, gan ekono
mikā, gan citās nozarēs. Ar savu 
skatījumu uz valsts pārvaldi jau 
esam publiski iepazīstinājuši. Gal
venais – citādāk skatīties uz to, kas 
jādara valsts pārvaldei – proti, rī 
koties līdzīgi, kā darbojas uzņē
mēj darbība – noteikt mērķus un 
kā tos izpildīt, nevis darboties vien
kārši pēc likuma burta un formā
l ām instrukcijām. Gribam veikt 
bū  tiski sistēmas maiņu, samazinot 
valsts aparātu par 30 procentiem, 
ar mazākiem līdzekļiem panākt 
lielāku efektīvitāti. Tiks samazi
nāts ministriju skaits. Būs viens  
at  bildīgais par visu ekonomikas 
blo ku, jo līdz šim nav bijis viena 
saimnieka ekonomikas jautāju
mos. Atbildīgais par ekonomikas 
jomu būs ministrs, bet atbildība 
par atsevišķām nozarēm tiks de 
leģēta valsts sekretāram un viet
niekiem, kuŗiem būs tiesības pie
ņemt lēmumus, kas saistīti ar no 
zarēm. Tas nozīmē, ka katra ie 
rēd  ņa atbildība palielināsies. Al 
gām jābūt adekvātām. Tiesa gan, 
ierēdņi sūdzas par zemām algām, 
bet patiesībā augsta līmeņa ierēd
ņu algas nereti ir augstākas par 
sta bilas uzņēmējdarbības vadītā 
ju algām. Rezultātā noguruši vai 
ne visai veiksmīgi uzņēmēji lab
prāt grib iekārtoties valsts darbā. 
Pēdējos desmit gados ir vērojama 
tāda tendence.

Publiskajā telpā ir vērojams 
uztraukums par pretējo procesu: 
no valsts pārvaldes uz uzņēmēj
darbību aizejot aizvien vairāk 
talantīgu un spējīgu cilvēku, un 
ministrijām trūkstot cilvēku.

Manuprāt, valsts pārvaldē ir 
slikta personālvadība. Ir iestādes, 
kuŗu vadītāji negrib redzēt sev ap 
kārt gudrākus cilvēkus, esmu no 
vērojis, ka ministrijās ir nodaļas, 
kuŗās pāris cilvēku velk visu ve 
zumu, viņi ir talantīgi un vēlas 
strādāt, tomēr visbiežāk viņi nav 
šo nodaļu vadītāji. Viņus arī ne 
izvirza vadītāja amatam, jo viņi 
nepilda pavēles, neko nejautājot 
un nedomājot, viņi birokratiem ir 
neizdevīgi. Šie cilvēki aiziet – ne 
tāpēc, ka viņiem privātajā sektorā 
piedāvā lielākas algas, bet tāpēc,  
ka viņiem nav iespēju veidot kar
jēru, neļauj radoši strādāt. Jāmai
na sistēma, un par vadītājiem jā 
liek vismotivētākie un radošākie, 
dodot viņiem lielāku brīvību bu 
džeta ietvaros lemt par darāmo 
darbu arī ar mazāku, bet zinošu 
un strādāt gribošu cilvēku skaitu. 
Tas ir iespējams un izdarāms! La 
bākajiem ierēdņiem nav jābai  
dās, jo, manuprāt, kā balasts valsts 
pār valdē ir aptuveni 30 procentu 
ierēd ņu. Turklāt daļa ierēdņu fak
tiski nodrošina “pelēko zonu” eko 
nomikā – atsevišķās nozarēs līdz 
pat 40 procentiem ir “pelēkā eko
nomikas zona”. Tā nevarētu dar
bo  ties, ja nebūtu tāda valsts apa

“Latvija ir mūsu kopējais liktenis”
Jaunās konservātīvās partijas (JKP) valdes priekšsēdis Jānis Bordāns intervijā Sallijai Benfeldei

rāta, kas to piesedz. Daļa ierēdņu  
ir bīdāmi un virzāmi, viņi dara to, 
ko viņiem liek, bet viņiem parasti 
nav nekādas iniciātīvas. Daudzi    
ir piemērojušies un klusē, un tas 
kropļo cilvēkus. Uzņēmējs nekad 
nemaksās algu par to, kas netiek 
darīts vai tiek darīts slikti. Kāpēc 
valstij ir jāatbalsta nevarīga pār
valde un par to jāmaksā!? Tas pats 
attiecas arī uz pašvaldībām, tur
klāt pašvaldības, kuŗās ilgstoši ir 
vieni un tie paši vadītāji, ir pār
vērtuši Latviju par tādu kā fede
rālu zemi, kuŗā katrs sev grib būt 
ķēniņš, vienalga, lai cik maz cilv ē
ku tur būtu. Iespējams, ka mazā 
pašvaldībā ar kādiem septiņiem, 

astoņiem simtiem cilvēku iedzīvo
tāji baidās, jo viņiem ir iestāstīts, 
ka viņi pazudīs un viņus vairs 
neredzēs, ja pašvaldība būs lielāka, 
ka viņiem kaut ko atņems. Pašval
dības aparāta darbinieki šos cilvē
kus tur kā ķīlniekus, manipulē ar 
viņiem, apgalvojot, ka bez viņiem, 
mūžīgajiem priekšniekiem, neva
rēs tikt galā un būs slikti. Patiesībā 
šie septiņi, astoņi simti cilvēku uz 
tur visu pašvaldības aparātu priekš 
dažiem pašvaldības darbiniekiem. 

Runājot par ministrijām – vai 
jūsu partijas plānā paredzēts ap 
vienot, piemēram, veselības un 
Labklājības, izglītības un Kul
tūras ministriju?

Jā, mēs gribam apvienot Vese lī
bas un Labklājības ministriju, tad 
Ekonomikas ministrija, Satiksmes 
ministrija, Valsts reģionālās attīs
tības un vides ministrija un Zem
kopības ministrija tiktu apvieno 
ta vienā ministrijā. Protams, par 
katru jomu ministrijās būs atbil
dīgie valsts sekretāra vietnieki un 
departamenti. Ministrs polītiski 
vadīs visu Latvijas ekonomiku. 
Do  māju, ka teorētiski būtu ap 
vienojamas arī Izglītības un Kul
tū ras ministrijas, bet šis varētu būt 
izņēmums, kad vismaz uz laiku 
ministrijas netiktu apvienotas. Iz 
glītība patiešām ir prioritāte, un 
mūsu valdībai izglītības un tās sa 
tura maiņa tik tiešām būs prio
ritāte, jo Latvija tikai tad var izdzī
vot, ja izglītība būs 21. gadsimta 
līmenī un ar šī gadsimta meto  
d ēm. Nevar strādāt ar metodēm, 
kas radītas 19. gadsimtā toreizē  
jai industriālajai revolūcijai. Savu 
kārt par kultūru jāteic, ka Latvijai 
iden titātes saglabāšana savā ziņā  

ir arī drošības jautājums. Šo ie 
meslu dēļ šīs ministrijas šobrīd 
ne plānojam apvienot. Apvienotas 
gan tiktu Tieslietu un Iekšlietu mi 
nistrijas – līdzīgi, kā tas ir Zvied
rijā un dažās citās Eiropas Savie
nības dalībvalstīs. Teorētiski, pro
tams, Latvijā varētu būt arī piec
padsmit ministrijas, bet valstī ar 
tik mazu iedzīvotāju skaitu valdī
ba ir arī kā paraugs racionālai un 
saprātīgai saimniekošanai. Vēl gri
bu piebilst, ka mēs gribam apvie
not dažādās speciālās institūcijas, 
jo mums ir gan Drošības policija, 
gan SAB, gan KNAB, gan Valsts 
policijā ir iekšējās izmeklēšanas 
birojs. Cits citu kontrolē, darbus 

veic parallēli. Jāpārskata šo iestā 
žu funkcijas. Mēs ierosinām izvei
dot Nacionālās drošības biroju – 
starp citu, Igaunijā tas tā strādā.

 Mēs neesam paaudzēs uzkrājuši 
bagātības, vienā gadsimtā mums 
trīs reizes ir atņemts viss īpašums, 
tāpēc mēs nedrīkstam ieslīgt kom
fortā, ērtībās un izšķērdībā. Mēs 
nevaram to atļauties! Tas ir polī  
tis kās gribas jautājums – parādīt, 
ka mums var būt mazs un efektīvs 
Ministru kabinets un valsts pār
valde. Esmu pārliecināts, ka tas 
mums materiāli attaisnosies.

Mums tūlīt būs gatava ekono
mikas programma, un ar to iepa
zīstinās tie cilvēki, kuŗi to īstenos, 
ja mēs veidosim valdību.

vai partija atbalsta pāreju uz 
latviešu mācību valodu skolās 
un t.s. skolu tīkla sakārtošanu, 
samazinot to skaitu jeb opti mi
zāciju?

Jā, protams, mēs atbalstām pā  r
eju uz latviešu mācību valodu.  
Ne  gribu lietot jēdzienu “optimi 
zā cija”, jo tas liek domāt, ka runa   
ir tikai par to, ka trūkst naudas. 
Teikšu, ka man par to ir mainī   
jies priekšstats, strādājot Rīgas paš  
val dībā. Mūsu komanda jau ga  
du strā dā Rīgas pašvaldībā un 
redzam, kā tas pašvaldībā notiek. 
Uzskatāms piemērs mums ir Bol
derājas vidusskola. Mūsu secinā
jums – centrā ir jābūt bērnam un 
viņa tiesībām saņemt labāko iz 
glītību, kādu Latvijas valsts var 
dot. Tas, kas līdz šim, teiksim, po 
pulistiskajā arēnā ir noticis un 
izskanējis – lai bērnam skola ir pēc 
iespējas tuvāk. Bet ne vienmēr sa 
krīt skolas tuvums bērna dzīves
vietai un mācību kvalitāte, ko 

skola var sniegt. Tā ir liekulība,   
sa  cīt, ka vissvarīgākais – lai skola   
ir tuvāk, ka te skola ir bijusi jau 
pirms simt gadiem, tāpēc tai te 
jāpaliek. Tas ir ēkas fetišs. Kāda jē 
ga, ja bērns mācīsies skolā, kuŗa 
kādreiz ir uzbūvēta, un saņems 
sliktāku izglītību nekā bērns, kuŗš 
mācās blakusskolā, kas atrodas ki 
lometrus divdesmit tālāk? Zin iet, 
rodas sajūta, ka tie, kuŗi apgalvo, 
ka neko nevajag mainīt, grib dzim t
cilvēkus, jo tie, kuŗi būs gudri, aiz
brauks no tās vietas. Esmu dzīvojis 
Ropažos, redzēju, kā strādā lat
viešu skola. Nevienam, arī krie   
vu valodā runājošajām ģimenēm,  
ne  bija nekādu problēmu, var   
teikt, ka tā bija superintegrācija – 
uz mūsu skolu brauca no visiem 
apkārtējiem pagastiem, un bērni 
ieguva labu izglītību. Izglītības 
kvalitāte ir visa pamatā, un tā ir 
rietumnieciska, nevis bizantiska 
pie eja. Pašvaldību merkantilās in 
tereses nedrīkst dominēt pār bēr
nu tiesībām saņemt vislabāko iz 
glītību. Latvijā bieži vien, no sirds 
gribot labāko, izturas pret bērniem 
kā pret savu privātīpašumu, nav 
bērnu kultūras plašākajā nozīmē, 
kad vajadzības tiek pakārtotas 
bērnu audzināšanai un izglītībai. 
Un tas nenozīmē to, ko dēvējam 
par bērnu izlaišanu. Ne tikai ve 
cāki, arī pašvaldības bieži vien uz 
saviem cilvēkiem raugās kā uz 
savu privātīpašumu. 

vai partijai ir redzējums, kā 
sakārtot veselības aprūpes sistē
mu?

Šobrīd problēma ir tā, ka galve
nais nav pacients, bet gan sistēma 
un tās apkalpošana. Citiem vār
d iem sakot, problēma slēpjas sistē
mas menedžmentā. Sistēmu vien
mēr ir vadījuši cilvēki no sistēmas, 
un viņi vienmēr raudzījušies katrs 
no savas puses. Ja ministrs ir no 
valsts lielajām slimnīcām, tad vi 
ņam rūp lielās slimnīcas, ja mi 
nistrs ir no farmācijas biznesa, tad 
rūpe ir par farmācijas nozari. Va 
rētu teikt, ka ministri skatījušies  
uz veselības aprūpes nozari kā uz 
tirgu un tā dalībniekiem. Manu
prāt, neefektīvās sistēmas pamats 
ir tas, kā tiek sadalīts financējums 
valsts un privātajai medicīnai. Pri
vātā medicīna ir liels “spēlētājs”,   tā 
ir labā līmenī, bet valsts veselības 
aprūpē financējums bieži vien   
tiek izlietots neefektīvi. Reiz ru 
nāju ar starptautiski pazīstama 
Lat vijas jurista kollēgas dēlu, kuŗš 
mācījās Vācijā un bija praksē Lat
vijā. Viņa novērojums – Latvijā ir 
pat salīdzinoši labāka aparātūra 
nekā Vācijā, bet ar tādu attieksmi 
pret pacientiem viņš vēl nav sa 
stapies nekur! Pirmā palīdzība ir 

jāsniedz visiem, to nevar rēķināt 
pēc nodokļiem. Pasaulē ir dažādi 
veselības aprūpes modeļi, bet jā 
saprot, ka privātā medicīna kā ve 
selības aprūpes modelis var būt 
bagātās valstīs, bet ne Latvijā. Tur
klāt klibojošais menedžments no 
ved pie mazām mediķu algām un 
darbu uz entuziasma pamata, kas 
nereti drīzāk atkal atgādina dzimt
būšanu. 

vai Jaunā konservatīvā partija 
ir par diasporas likuma pieņem
šanu?

Jā, domājam, ka mums ir skaidrs 
tas jautājumu loks, kuŗā vaja  dzī 
ga sadarbība, lai diasporas cilvēki 
nezaudētu saikni ar Latviju. Gal
ve nais nav pierunāt cilvēkus at 
griezties, svarīgākais ir, lai viņi ne 
zaudē saikni ar Latviju. Mūsu 
valsts nav Krievija vai Ķīna, kas 
varbūt var izdzīvot, noslēdzoties 
no pasaules. Ir svarīgi, ka cilvēki 
ārpus Latvijas iegūst pieredzi, at 
rod savu darbības nišu, tā bagā
tinot arī Latvijā dzīvojošo piere
dzi. Latvieši ir visur, tas ir labi, bet 
nedrīkst būt tā, ka cilvēki no Lat
vijas tiek aizdzīti vai izstumti. 
Valsti veido ne tikai zeme un liku
mi, bet arī tauta, kas dzīvo visā 
pasaulē. Latvija ir mūsu kopējais 
liktenis. Par Diasporas likumu ru 
nājot, ir svarīga nodokļu polītika, 
un jāatceras, ka krizes laikos valsti 
lielā mērā izglāba tie, kuŗi strādāja 
ārpus Latvijas un sūtīja naudu uz 

mājām. Tiem, kuŗi vēlas atgriez
ties, ļoti svarīgs ir jautājums par 
bērniem, par viņu iespējām mā 
cīties Latvijā, tikt pieņemtiem šeit, 
justies kā mājās. Protams, pēc at 
griešanās vienmēr sākumā būs 
kā  das grūtības, bet tās nedrīkst 
būt nepārvaramas. Diasporas li 
kums varētu sakārtot visus šos un 
vēl citus jautājumus. Tam gan ne 
vajadzētu kļūt par naudas dalīša
nas mechānismu, kas apmaksā 
dziedāšanu un dejošanu, nerisi 
not citus jautājumus.

Pēc kādiem kritērijiem jūs iz 
vēlētos polītisko spēku, par kuŗu 
balsot Saeimas vēlēšanās, ja ne 
būtu saistīts ar Jauno kon serva
tīvo partiju? Tā teikt, ja būtu 
vienkāršs vēlētājs.

Jāvērtē iepriekšējie darbi. Ne  vis 
runātais, bet gan padarītais. Nozī
me ir tam, ko katrs cilvēks savā dzī
vē vai partija ir darījusi agrāk. Kas 
ir mainījies, uzlabojies no partijas 
darba? Jāvērtē darbi, nevis vārdi.

Ja vēlaties uzdot jautājumus 
Jā nim Bordānam, rakstiet: janis@
bordans.lv.  Rakstisku vēstuli pa 
pastu, lūdzu, sūtiet uz redakci-
ju: Rīgā, Ģertrūdes 27, LV-1013, 
un mēs nogādāsim adresātam.

Jānis Bordāns: “Mēs neesam paaudzēs uzkrājuši 
bagātības, vienā gadsimtā mums trīs reizes ir at -
ņemts viss īpašums, tāpēc mēs nedrīkstam ieslīgt 
kom fortā, ērtībās un izšķērdībā. Mēs nevaram to 
atļauties! Tas ir polī tis kās gribas jautājums – pa -
rādīt, ka mums var būt mazs un efektīvs Ministru 
kabinets un valsts pār valde. Esmu pārliecināts, ka 
tas mums materiāli attaisnosies.”
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Krustvārdu mīklas 
(nr. 14) atrisinājums 
Līmeniski. 4. Dinastija. 

7. Tirza. 8. Valuā. 9. Valen
sija. 10. Karūsa. 11. Ala. 13. 
Askeri. 18. Muskete. 21. Bi 
sava. 23. “Rebeka”. 24. Tors. 

25. Nīst. 26. Grants. 28. Unsete. 
29. Svainis. 34. Rucava. 35. GSM. 
37. Balupe. 38. Espanjola. 39. 
Skaut. 40. Remte. 41. Eskadrons.    

Stateniski. 1. Kameja. 2. ētiska. 
3. Pialas. 4. Davosa. 5. Avanss.     
6. Rupors. 12. Leks. 14. Kuprava. 
15. Strīķis. 16. Didro. 17. Sauna. 
19. Ibiss. 20. Skots. 22. Ats. 23. 
RTU. 27. Tiks. 30. Lusaka. 31. 
Dviete. 32. Radars. 33. Spurts.   
35. Gravas. 36. Majori.

Līmeniski. 7. Šķērsdambis upē. 
8. Jautrs asprātis italiešu masku 
komēdijā. 10. Ābolu šķirne. 11. 
Ābolu vīns. 12. Tauriņziežu dzim
tas krūmi. 16. Transportlīdzekļu 
riteņu apvalki. 19. Plāksnītes ar 
atzīmētiem datiem. 20. Graud zā ļu 
dzimtas lopbarības augs. 21. 
Rims  ka ‒ Korsakova opera. 22. 
Ie   dalīj u ma grupa, katēgorija. 23. 
Liels jūras dzīvnieks. 24. Vokāls 
skaņ darbs. 25. Valsts galvaspil

sē ta Ei  ro pā. 28. Nogulumiezis. 
30. Mil zīgs atmosfēras virpulis. 
31. Sacu ku roti augļi vai augļu 
mizas. 32. Vērties vaļā pumpu
riem. 36. Dziļ ūdens kamera, kas 
apgādā ta ar novērošanas aparā
tiem. 40. Ag  rāk naudas vienī 
bas Italijā.  41. Pirms nenoteikta, 
sa  mērā ilga laika pos ma. 42.   
Ne  liels rotaļīga rakstura skaņ
darbs. 43. Ķirb j augu dzimtas 
dārzenis.  

Stateniski. 1. Novada 
centrs Lat vijā. 2. Atkritumi. 
3. Ne  liela apjoma apcere.          
4. No  vada centrs Latvijā. 5. 
Gat  ves. 6. Vārnu dzimtas putns. 
7. Valsts Ziemeļ afri kā. 9. Ame
ri kā ņu rakstnieks (1908 – 
1981). 13. Vie  di. 14. Valsts 
Zaļā Raga salās. 15. Graud
zāļu dzimtas pļavu augs. 17. 
Latviešu rakstnieks (1927
2012). 18. Latviešu rakstnie
ce (1927). 26. Dispersa sistē
ma. 27. Klejotāju tautu ap 
metne Āzijā. 29. Zvied rijas 
parlaments. 33. Valsts gal
vas pil sēta Rietumāfri kā. 34. 
Spē cīgs iespaids. 35. Ļoti in 
dī gas čūskas. 37. Gaidas, al 
kas. 38. Viena no labā ka jām 
dabiskā kau ču ka šķirnēm. 
39. Rīkoties kāda ietekmē.
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Reizēm aizmirstas, ka Mūzejs 
iekļauts Latvijas Valsts protokolā. 
Tas nozīmē, ka augstiem Latvijas 
viesiem piedāvā apmeklēt Mūzeju, 
lai viņus iepazīstinātu ar Latvijas 
okupācijas vēsturi. Man patīk būt 
klāt visā procesā, jo nav jau tā, ka 
augstie viesi vienkārši ienāk un 
piesakās. Vispirms ierodas dele gā
cija no vēstniecības un pārrunā 
apmeklējuma norises gaitu. Ko 
mēs rādīsim, kur stāvēs prese, kur 
parakstīsies augsto viesu grāmatā, 
ko svarīgi ievērot. Parasti visam j ā
notiek 25 minūtēs. Precīzi! Pir ms 
apmeklējuma Mūzejs jāslēdz, un 
to pārmeklē drošības dienesta ļau
dis ar sunīšiem. Viss ļoti nopiet   
ni – pēc protokola. Par šiem ap 
meklējumiem var daudz stāstīt, 
un es neskopošos, bet šoreiz par 
vienu, kas man pašam likās ļoti 
aizkustinošs.

Tas bija 2007. gadā, kad Japānas 
ķeizars Akihito ar ķeizarieni Mi 
čiko lidoja uz Baltijas krastiem un 
viesojās Zviedrijā un Baltijas val
stīs. Mūzejam uzsvēra – tā nav po 
lītiska vizīte. Mūzeja ļaudis raustīja 
plecus. Ja ne polītiska, tad ļoti sim
boliska gan. Japānai vēl arvien nav 
miera līguma ar Krieviju, bet Bal
tijas valstis ir tās, kuŗas no Krievijas 
atbrīvojušās. Lai nu kā – polītiski 
vai nepolītiski ķeizarpāris būs! 

Mūzeja ļaudīm ienāca prātā, ka 
krājumā atrodas piemiņas lietiņas, 
ko mūsu leģionāri Tālajos Aus  
t rumos Gulagā ieguvuši no tur ie 

15. Japānas ķeizars un ķeizariene

slo dzītajiem japāņu kaŗavīriem. 
Likteņa biedri. Japānas vēstniecība 
nebija droša, vai tā vajadzētu, bet 
nolēma – labi, iekārtos stendu un 
ķeizarpārim gaŗāmejot parādīs. 
Viena no lietām bija brilles futrālī 
ar īpašnieka vārdu, ko kāds lat   
vie šu leģionārs bija ietirgojis pret 
mai zi no japāņu kaŗavīra, jo 
viņam brilles atņemtas, nometnē 

nonākot. Bet katrā ziņā nedrīkstot 
rādīt par daudz, jo viss būšot jā 
tulko, un laiks, kā jau parasti – ie 
robežots. 

Ķeizarpāris atnāk, viss norit pēc 
protokola diezgan formāli ar saro
košanos, klanīšanos un tulkošanu. 
Bet tad ekspozīcijā Mūzeja ārlietu 
direktors atklāj, ka viņš tikpat kā 
viens ar abiem viesiem, kuŗi ļoti 

KUR ZIEDOT LATVIJAS OKUPĀCIJAS MūZEJA DARBAM
LATVIJĀ.  Latvijas Okupācijas mūzeja biedrība, reģ. nr. 40008018848. AS “SEB banka” 
reģ. nr. 4000315174, SWIFT UNLALV2X, Konts: LV67UNLA0002400700517. Obligāti no -
rādīt ziedojuma mērķi! LOMB ir Finanču ministrijas atzīta sabiedriskā labuma organizā-
cija. Latvijas ziedotāji – juridiskas un privātpersonas – var saņemt likumā noteiktās 
nodokļu atlaides.

ASV. Čeki rakstāmi OMFA (ja vajag, ar ziedojuma mērķa norādi) un sūtāmi Ilze Resnis, 
10930 Nollwood Drive, Chardon, OH 44024. Ziedotāji saņem kvītis nodokļu atlaidēm. 

LIELBRITANIJĀ. Čeki rakstāmi un ar mērķa norādi sūtāmi mūzeja pārstāvei: Inese A. 
Smith, 36 Fairmount Drive, Loughborough, LE11 3JR; vai ar mērķa norādi “Latvian 
Educational Foundation”, Catthorpe Manor, Catthorpe, Leicestershire LE17 6DF.

labi runā angliski, un nu viņam 
laika gana, lai arī tikai 25 minū  
tes. Viņš ievēro, ka ķeizariene tēr
pusies baltā ar tumši sarkaniem 
akcen tiem un piemin, ka skaisti – 
tās Latvijas krāsas. Izrādās, ka    
ķei za riene vienmēr gatavojot tēr
pu ap  meklējamās valsts nacionā
la jās krāsās. Nu jā, nepolītiski, 
bet simboliski gan. Es teiktu – 
sirs nīgi. 

Un tad abi nonāk pie vitrīnas    
ar piemiņas lietām. Gaŗāmejot … 
Ne  kā nebija – abi burtiski pielīp 
pie stikla. Fotografi fotografē. Vē 
lāk izrādās, ka briļļu un futrāļa 
īpašnieks vēl dzīvs. Bet neesot tais
nība, ka brilles iemainījis pret 

maizi, jo – arī viņam brilles at 
ņem tas, nometnē nonākot. Tā 
vien liekas, ka Gulagā bijis melnais 
briļļu tirgus! Viss, lai kaut kā 
izdzīvotu. 

Taču ar to stāsts nav galā. Jaun
gadā Japānas ķeizars saraksta dze
joļus par spilgtākajiem piedzīvo
jumiem iepriekšējā gadā. Un, lūk, 
viens no septiņiem par 2007. gadu 
ir par Okupācijas mūzeju: “Tā arī 
viņi vilka / Sūrās gūstekņu dienas / 
Tur Sibirijā, / Salstot spalgajā salā, 
/ Mūsējie kaŗavīri.” Starp mums 
reiz bija Sibirija. Sibiriju mēs iz 
dzīvojām kopā. Kad es šo lasīju, 
zināju – labi, ka tā vairs nav, un tā 
nedrīkst nekad vairs būt. 

Latgales vēstniecībā “GORS” 28. aprīlī plkst. 18 un 4. maijā plkst. 18 
Latvijas Nacionālās bibliotēkas ātrijā izskanēs dižkoncerts LATVIJAS 
KomPoNISTI LATVIJAS SImTGADEI. Piedalās: Valsts akadēmiskais 
koris “Latvija”, Latvijas Radio koris un kamerkoris “AVE SOL”. Māksli
nie ciskais vadītājs: Māris Sirmais. Divarpus gadu laikā mūzikālajā la 
boratorijā vairāk nekā 60 Latvijas komponisti radīja jaundarbus, notīs 
portretējot piecas stihijas: uguni, ūdeni, zemi (Tēvzemi), debesis un mī 
lestību. Ar labiem panākumiem notikuši pieci koncerti, bet dižkon 
certā izskanēs 14 izcilākie skaņdarbi. 

Latvijā 28. aprīlī no plkst. 9 līdz 15 – Lielā talka “Mainām Latviju! 
Maināmies paši!”. Informācija www.talkas.lv. Notiek arī “zaļais referen
dums” – balsojums tīmeklī www.parzalulatviju.lv, informē Lielās talkas 
organizātore Vita Jaunzeme. Lai Latvijas Republikas Satversmē nostip
rinātu, papildinot tās 1.punktu šādā redakcijā: “Latvija ir neatkarīga 
demokratiska, Zaļa republika.” 

Jelgavā 24. aprīlī plkst.17 Zemgales reģiona Kompetenču attīstības 
centrā būs iespēja apskatīt igaunijas zinātnes centra AHHAA izbrau
kuma izstādi. Notiks zinātniskā darbnīca “Periskops”, kur tiks veidoti 
īpaši modeļi. Plkst. 18.30 aicinās zinātnes teātris “Brīnumainais ūdens”, 
kur varēs uzzināt visu par ūdeni. Būs zinātnes šovi un citi pārsteigumi. 
Ieeja brīva. 

no 11. līdz 22. aprīlim ikviens XXvi vispārējo latviešu dziesmu 
un Xvi deju svētku dalībnieks, kurš uzskata sevi par svētku patriotu, 
aicināts piedalīties konkursā un kļūt par sava reģiona Svētku vēstnesi. 
Kopumā tiks izraudzīti pieci vēstnešu pāri – pa vienam Kurzemē, Lat 
galē, Vidzemē, Zemgalē un Rīgā. Lai pieteiktos konkursam, jāaizpilda 
pieteikuma anketa un jāizstāsta par paša pieredzēto tīmeklī: www.rimi.
lv/dziesmusvetki. 

daugavpilī no 10. līdz 24. aprīlim norisinās v vācu kultūras pa 
vasaris, kuŗu rīko Daugavpils universitāte (DU) sadarbībā ar Vācijas 
vēst  niecību, Gētes institūtu un pilsētas kultūras un izglītības iestādēm. 
Latgales Centrālajā bibliotēkā no 12. līdz 27. aprīlim aplūkojama izstāde 
“Vācu literātūra Latvijā”.

Latvijas Banka izlaidusi sudraba kollekcijas monētu “Mana Lat
vija”, kas veltīta Latvijas 100 gadu jubilejai un kuŗas reverss tapis pēc 
Grobiņas novada skolnieces Elizabetes Kanderes (11 gadi) zīmējuma. 
Monētas aversā attēlots Latvijas Republikas lielais valsts ģerbonis, bet 
reversā – smaidošas saules attēls ar uzrakstu “Saules mūžu Latvijai”. Tās 
tirāža ir 4 000 eksemplāru, cena Latvijas Bankas kasēs un emonetas.lv – 
47 €, bet nominālvērtība – 5 €.

Latvijā kopš 1990. gada samazinājies jauniešu (no 13‒ 25 gadiem) 
skaits – no 480 600 līdz 250  741, pašvaldību jaunatnes darbinieku 
sanāk smē informēja Izglītības un zinātnes ministrijas (IZM) jaunatnes 
polītikas eksperte Alma Brunkmane. Pērn jauniešu īpatsvars sasniedza 
vien 13%. Visvairāk dzīvo lielajās pilsētās – Rīgā, Daugavpilī, Liepājā, 
Jelgavā un Jūrmalā. 

Īsziņas sagatavojusi valija Berkina
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Aicinām atbalstīt virtuālo enciklopēdiju Nekropole.info 
arī materiāli, veicot mērķa ziedojumus. 

Šis ir unikāls projekts, kuŗam nav analoga pasau lē. 
Mēs tveŗam pasaules aizejo šo vēsturi, par centrālo asi, 

ap kuŗu viss griežas, liekot Latviju.
Tas varbūt ir ambiciozi, bet – kuŗš gan darīs, ja ne mēs paši?!

www.nekropole.info!

ELA Izglītības referents un Lat
 viešu nacionālās padomes Liel 
bri   tanijā (LNPL) Izglītības no   da
ļas vadītājs Māris Pūlis klātesošos 
iepazīstināja ar savu diasporas i z 
glītības attīstības vīziju un rosi  nā
ja skolām izvirzīt vēl vienu kri
tēriju financējuma saņemšanai – 
skolām triju gadu periodā obligā
ti būtu jāpapildina pieredze kādā 
no diasporas skolotāju seminā  
r iem. Šis kritērijs varētu stāties 
spē kā jau no nākamā gada.

Īpaši semināra dalībniekus ie 
interesēja lektores Dairas Liepi
ņas (Rīgas 180. p.i.i. direktora 
viet niece, metodiķe) vadītās no 
darbības “Mācīšanās motivācija 
un tās sekmēšana mācību pro
cesā” un “Skaitāmpantu rotaļas 
un vingrinājumi bērnu valodas 
krājuma attīstībai”, kas bija pie
pildīti ar dažādiem praktiskiem 

piemēriem un lektores līdzi at 
ves tajiem uzskates materiāliem.

Ļoti noderīga bija semināra 
daļa, kuŗā skolotāji dalījās pie
redzē un iepazīstināja ar saviem 
labās prakses piemēriem. Piere
dzes apmaiņā no Vācijas bija at 
braukusi Berlīnes Latviešu skolas 
vadītāja Vinija Folkmane, kas se 
mināra dalībniekus iepazīstināja 
ar savu pieredzi, vadot mazuļu 
nodarbības Vācijā. Skolotājiem 
bija iespēja iejusties mazuļu lomā 
un piedalīties nodarbībā, ko vei
doja mūzicēšana, ritmizēšana, 
skaitāmpanti un pirkstiņspēles. 
V. Folkmane mazuļu nodarbības 
vada jau sesto gadu, un skolo  
 tā jiem bija patiesi interesanti aiz 
gūt citas valsts latviešu skolas pie
redzi un uzzināt aroda noslēpu
mus. Īpašs paldies V. Folkmanei 
arī par vakarēšanas vadīšanu se 
mināra pirmajā dienā, kas kopā 
ar “Dūdalnieku” koklētājiem un 

Helmutu Feldmani izdevās lie
liski!

Mensfīldas bērnu un jaunie     
šu studijas “Varavīksne” vadītājs 
H. Feldmanis semināra dalīb nie
kus iepazīstināja ar savu jauno 
dziesmu krājumu un nošu grā
matu “Nāc zaļā pļavā!”. Jāatzīmē, 
ka diasporas skolas šo grāmatu 
un CD saņems kā LVA dāvināju
mu. Par drošību skolā un koman
das darbu skolotājiem stāstīja 
Pīterboro latviešu skolas “Pūcītes 
akadēmija” vadītāja Inese Aser
ma ne. Ar vizuālās komūnikācijas 
niansēm, kas izmantojamas mā 
cī bās, iepazīstināja Londonas Lat
viešu skolas ilggadējā vadītāja un 
skolotāja Avita O’Donnella. Par 
semināru pieredzes bagātā skolo
tāja (14 gadi aizvadīti latviešu 
skolā) saka: “Šis bija jau septītais 
diasporas skolotāju seminārs, ko 
esmu apmeklējusi. Kāpēc braucu 
gadu no gada? Tā ir ļoti laba un 

vajadzīga pieredzes apmaiņa, sa 
tiekoties ar tik dažādu nedēļas no   
gales skoliņu un Latvijas orga ni  
zā ciju pārstāvjiem. Semināros ie  
spējams uzzināt par mācību ma 
teriāliem, aktuālitātēm un jau nā  
ko informāciju diasporai, kas no   
der, darbojoties skolā. Kā katru 
gadu, arī šajā reizē neizpalika me 
todiķu padomi valodas mācīša
nas un mācīšanās procesā – pal
dies Dairai Liepiņai un Vinetai 
Vaivadei!” 

Diasporas skolotāju seminārs 
Bredfordā notiek jau septīto reizi, 
un jau sesto gadu to financē LVA 
no IZM budžeta programmas 
“Valsts valodas polītika un pār val
de”. Pateicamies Daugavas Va  nagu 
organizācijai par piešķir tajām tel
p ām semināra norisei un īpašs 
paldies ELA Izglītības referentam, 
LNPL Izglītības no  daļas vadītājam 
M. Pūlim par sirsnību, nerimstošo 
enerģiju un entuziasmu!

Bredforda pulcē 
Lielbritanijas un Īrijas diasporas skolotājus

(Turpināts no 2. lpp.)

Latvijas Medicīnas fonds (LMF), 
kuŗa valdē ir latviešu ārsti profe
sori Bertrams un Kristaps Zariņi, 
arī 2018. gadā atbalstīs veselības 
aprūpi Latvijā. Līdz 1. jūnijam ir 
iespēja pieteikties LMF stipen
dijām. 

• 5. vai 6. kursa medicīnas stu
dentiem ir iespēja pieteikties za 
riņu medicīnas studiju ceļo ju
ma stipendijai studentiem. Sti
pendijas mērķis ir palīdzēt Lat vi
jas medicīnas studentiem pa  pil
dināt zināšanas dažādās ārzemju 
augstskolās un zinātniskās labo
ratorijās ES vai Amerikā 1 ‒ 2 mē 
nešu garumā. Tiks atbalstīti 2 ‒ 3 
pretendenti.

• Rezidentiem un jaunajiem 
ārstiem ir iespēja pieteikties za 

Latvijas Medicīnas fonds 
aicina pieteikties stipendijām

riņu medicīnas studiju ceļo ju
ma stipendijai. Stipendija ir plā
nota studiju ceļojumiem uz ES 
vai Ameriku 1 ‒ 6 mēnešu ga  ru
mā tiem, kas vēlas apgūt jaunas, 
līdz šim Latvijā nepielietotas vai 

mazpielietotas ārstēšanas meto
des, Latvijai trūkstošas un pašreiz 
aktuālas specialitātes. Tiks at  bal
stīti 23 pretendenti.

Studiju ceļojuma stipendijas 
pa  redzētas līdz 5000 uSd.

Papildu informācija par pra
sībām pretendentiem www.laz-
ariga.lv sadaļā Stipendijas un 
sazinoties ar prof. Daini 
Krieviņu.

Pieteikumus var iesūtīt elek
troniski laza@lazariga.lv, vai sū  tot 
pa pastu: Dr. Dainim Krieviņam, 
Pilsoņu iela 13, Rīga, LV1002.

Latvijas Medicīnas fonds ir di 
bināts 1990. gadā kā privāta bez
peļņas organizācija ar mērķi at 
balstīt veselības aprūpi Latvijā. 
Fonds ir saistīts ar Latviešu ārstu 
un zobārstu apvienību. 

Plašāka informācija par Lat  
vij as Medicīnas fondu (LMF)  
latvianmedicalfoundation.org.

Papildu informācija par Lat
viešu ārstu un zobārstu apvienī
bu (LĀZA) www.lazariga.lv

LāzA valdes loceklis dr. Jānis Tupesis un LMF valde – dr. 
Bertrams zariņš, dr. valdis zatlers, dr. Kristaps zariņš un dr. 
Aleksandrs Kalniņš LāzA 70 gadu konferencē Rīgā 2017. gada 
20. septembrī // Foto: Jānis Brencis

KAMENA KAIDAKA, 
LĀZA biroja vadītāja Latvijā

Aizgājusi mūžībā Anglijas
Daugavas Vanagu fonda Vanadze

EdĪTE nāGELS,
dzimusi BARKānS

Dzimusi 1927. gada 25. septembrī Daugavpilī,
mirusi 2018. gada 7. aprīlī Koventrijā

  Par viņu sēro un viņu mīļā piemiņā paturēs
Anglijas daugavas vanagu fonda 

Straumēnu nodaļa un muižas saime

Par viņu skumst un viņu vienmēr mīlestībā paturēs
 meita madeleine, Hugh, Alex un Joe,

dēls Anthony ar ģimeni
un svaine Eleanor

No mums šķīrusies mūsu mīļotā māte, 
vecāmāte un svaine

EdĪTE nāGELS,
dzimusi BARKānS

Dzimusi 1927. gada 25. septembrī Daugavpilī,
mirusi 2018. gada 7. aprīlī Koventrijā
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LATviJA
Rīgas Evaņģēliskās draudzes nā 

ka mie dievkalpojumi: 22. aprīlī diev 
kalpojums plkst. 13 Rīgā, Akas ielā 13 
(bez kafijas galda un svētdienas 
skolas); 13. maijā diev kalpojums 
plkst. 13 Rīgā, Akas ielā 13 (ar kafijas 
galdu un svētdienas skolu); 27. maijā 
dievkalpojums plkst.13 Rīgā, Akas 
ielā 13 (bez kafijas galda un svētdienas 
skolas).  iesvētes mā  cī ba: visi intere
senti ir laipni aicināti pieteikties uz 
draudzes organizēto iesvētes mācību. 
Pieteikumus, lūdzu, sūtīt uz info@
redraudze.lv

Straumēnu Jauktā koŗa koncerts 
svētdien, 29. aprīlī, plkst. 15 Zviedru 
zālē “Straumēnos”, Catthorpe Manor, 
Catthorpe, Leics, LE17 6DF. Pēc kon
certa kafijas galds un bagātīga loterija. 
Ieeja £ 10 (ieskaitot kafijas galdu). 
Apmeklēt laipni aicina Straumēnu 
Jauktais koris.

AnGLiJA
nEBiJiS nOTiKuMS!
Pirmo reizi Anglijā – Kūku kon kurss, 

veltīts Latvijas Simtgadei! 28. ap  rīlī 
plkst. 10 DV Londonas nama zālē,     
72 Queensborough Terrace, London,    
W2 3SH, uzstāsies dziedātājs Ainārs 
Bumbieris. Kūku konkursa izskaņā – 
kūku degustēšana. Esiet mīļi aicināti!

diEvKALPOJuMi
ziEMEĻAnGLiJAS dRAu dzE, 

māc. d. vāvere
Bradfordā, Vācu baznīcā (The 

German Protestant Church), 29 Great 
Horton Rd, Bradford, BD7 1AA, 
svētdien, 20. maijā, plkst. 11 
Vasarsvētku dievkalpojums. Piedalās 
Lielbritanijas iecirkņa sinodes 
dalībnieki un viesi.

viduSAnGLiJAS dRAu dzE, 
māc. V. Vāvere

Straumēnos, Catthorpe Manor, Lil-
bourne Road, Catthorpe, Lutter worth, 

LE17 6DF, svētdien, 22. aprīlī, plkst. 
10 Lieldienu laika dievkalpojums.

Lesterā, St. Ursula’s Chapel, Wygges-
tons, 160 Hinckley Road, Leicester, 
LE3 0UX, sestdien, 5. maijā, plkst. 14 
dievkalpojums.

Birminghamā, All Saints baznīcā, 
Kings Heath, B14 7RA, svētdien, 13. 
maijā, plkst. 14.30 dievkalpojums.

Straumēnos, Catthorpe Manor, 
Lilbourne Road, Catthorpe, Lutter-
worth, LE17 6DF, svētdien, 27. maijā, 
plkst. 10 dievkalpojums.

AuSTRuMAnGLiJAS dRAu
dzE, māc. V.Vāvere

derbijā, Chapel of St. Mary on the 
Bridge, Derby, DE1 3AT, svētdien,       
6. maijā, plkst. 12 dievkalpojums.

notinghamā, Trinity Lutheran 
Church, 67 Homefield Road, Aspley, 
NG8 5GH, svētdien, 6. maijā, plkst. 
15 dievkalpojums.

Mansfīldā, St. Peters’s and St. Paul’s 
Church, Mansfield, NG18 1AP, sest
dien, 5. maijā, plkst. 11 dievkalpojums.

Pīterborovā, St. Mark’s Church Cen-
tre, Peterborough, PE1 2SN, sestdien, 
12. maijā, plkst. 16 dievkalpojums.

MAnČESTERAS dRAudzE, 
māc. D.Vāvere

Mančesterā, Martin Luther Kirche, 
9 Park Road, Stretford, M32 8FE, svēt
dien, 13. maijā, plkst.13.30 dievkal
pojums.

zviEdRiJA
LPA brauciens uz Rīgu 24. aprīlī. 

Tuvākas ziņas pa tālr. 80 11 80 vai 
073 945 39 66. LPA valde

***
Saruna ar polītologu, profesoru 

Jāni ikstenu svētdien, 22. aprīlī, plkst. 17 
Latvijas vēstniecības telpās, Odenga-
tan 5, Stokholmā. Lūdzam pieteikt 
savu dalību, rakstot info@ZLA.se līdz 
19. aprīlim.

Līdz 6. oktobrī gaidāmajām 13. Sa 
eimas vēlēšanām atlicis pusgads. Kāda 
patlaban izskatās polītiskā situā cija 
Latvijā? Kā orientēties pirms vē lēšanu 
informācijas džungļos un iz  darīt pār
domātu izvēli? Par šiem un citiem ak 
tuāliem polītikas jautāju m iem uz tik
šanos aicina Zviedrijas latviešu ap  vie
nības Polītiskā darba grupa sa  dar bībā 
ar Latvijas vēstnie cību Zvied rijā.

diEvKALPOJuMi
inFORMāciJA par zviedrijas 

latviešu ev. lut. draudzēm un diev
kalpojumiem redzama arī mājas
lapā www.draudzes.se

ESKiLSTūnAS un vESTEROSAS 
latviešu ev. lut. draudžu apvienotais 
dievkalpojums Lieldienu laika no  ska
ņās Eskilstūnā svētdien, 22. aprīlī, 
plkst. 15 Svētā Andreas baznīcā (Sankt 
Andreas kyrka, Vasavägen 42, Eskil
stūnā). Mācītāja Zilgme Eglīte, pie 
ērģelēm Viola Rosenquist. Pēc dievkal
pojuma sarunas pie kafijas galda. Visi 
mīļi aicināti!

Gēteborgas ev. lut. draudzes Ģi 
menes dienas dievkalpojums svēt
dien, 6. maijā, plkst. 14 Hāgas baznīcā 
(Haga kyrka, Haga Östergata 30, Gē 
teborgā). Dievkalpojuma tēma: Lūg
ša nas svētdiena. Dienas mude: “Ko 
jūs lūgsit Manā Vārdā, to Es darīšu” 
(Jāņa 14:14). Dievkalpojumu vadīs 
mācītājs Dr. Normunds Kamergrauzis, 
pie ērģelēm Peter Wågsjö. Pēc dievkal
pojuma sadraudzība Hāgas draudzes 
namā. Visi sirsnīgi gaidīti!

STOKHOLMAS ev. lut. draudzes 
Ģimenes dienas dievkalpojums Vasar
 svētkos ar draudzes mācītājas Ievas 
Graufeldes atvadu sprediķi sestdien, 
19. maijā, plkst. 14 Somu baznīcā 
(Finska kyrkan, Slottsbacken 2B-C, 
Gamla Stan, Stockholm). Dievkal po
jumu vadīs Ieva Graufelde, pie ēr 
ģelēm Rūta Baumgarte.

Dievkalpojumu kuplinās Stokhol

mas latviešu koris un Stokholmas 
latviešu skolas audzēkņi. Pēc dievkal
pojuma draudzes namā kafijas galds 
ar mācītājas Ievas Graufeldes godinā
šanu. Visi mīļi aicināti un gaidīti!

vāciJA
Šī gada 4. maijā 19 Minsteres lat 

viešu centrā (Salzmannstr 152, 48159 
Münster) skanēs Atvara Sirmā un 
Dinas Kristīnes Bitēnas rokoratorija 
“Es nosaucu vārdā”, veltījums Brīvības 
pieminekļa autoram Kārlim Zālem. 
Ziedojums no  12 EUR (biedriem 9 EUR, 
bēŗniem līdz 14 g.v. ieeja par brīvu). 

Šis darbs tapis  pagājušā gadsimta 
80. gadu beigās. Vēl priekšā bari kā   
žu laiks, tautas Atmoda, 1990. gada    
4. maijs. Tik sen... tomēr tik aktuāli arī 
šodien skan Dinas Kristīnes Bitēnas 
dzeja un Atvara Sirmā skaistā mūzika. 
Koncertuzvedumā piedalīsies darba 
autori, solisti un mēs – Minsteres 
jauktais koris “Dudan”.

Mēs ļoti vēlamies kopā ar jums iz 

dzīvot šo stāstu par Latvijas Valsts 
dzimšanu, dzimtenes sajūtu un Brī vību.

Pēc koncerta (apm. 20.30) visi 
ko pā klāsim baltus galdautus, uz gal
da liksim līdzpaņemtos gardumus, 
stāstīsim savus stāstus un kopā uz 
dziedāsim. Protams, ka mīļi gaidīti arī 
tie, kuri dažādu iemeslu dēļ uz kon
certu netiek. 

Pirms tam ar tiem pašiem mūzi  
ķ iem 1. maijā plkst. 11 LCM uzve dīs 
Čučumuižu – ieeja EUR 7 (LCM 
biedriem 5).

diEvKALPOJuMi
Hanoverā, Markus baznīcas drau

dzes namā, Hohenzollernstr. 54,         
22. aprīlī plkst. 14 dievkalpojums. 
Kalpo diak. L. Urdze. Pēc dievkalpo
juma pārrunas pie kafijas galda.

Štutgartē, Vecās Pils kapellā, Schlos  -
skirche, Am Schillerplatz, svēt dien,      
6. maijā, plkst. 15 dievkalpojums lat
viešu un vācu valodā. Mācītājs Elmārs 
E. Rozītis. Sekos draudzes vakars se 
nās sakristejas telpās.

SKRēJiEnS LATviJAS 
SiMTGAdEi

10. aprīlī Rīgā notika pirmais 
akcijas “100 km Latvijas Simtga
dei” skrējiens, kuŗā ikviens skrie
šanas vai nūjošanas entuziasts va 
rēja piedalīties bez maksas. 

Kopumā akcija notiks 11 pos
mos laika posmā no 10. aprīļa 
līdz 9. oktobrim. Skrējieni notiek 
pa Rīgas tiltiem, Lucavsalu un 
AB dambi,  un tas ir viens no Lat
vijas Simtgades Rīgas programmas 
sarīkojumiem. Skrējiena starts 
un finišs ir AB dambī. “Cilvēki 
tur var ierasties jebkuŗā brīdī 
laika posmā no plkst. 16.30 līdz 
plkst. 19. Tur viņus sagaida, pie
re ģistrē, iepazīstina ar skrējiena 
maršrutu un arī sagaida finišā, lai 
pārliecinātos, ka skrējējs distanci 
tiešām ir veicis. Svarīgi, ka cilvēki 
var ierasties sev ērtā laikā un veikt 
distanci sev vēlamā tempā. Pieda
loties vismaz desmit sacensību 
po s mos un katru reizi veicot de   s
mit kilometru distanci, iedzīvo
tājiem ir iespēja noskriet vai 
nosoļot savus 100 kilometrus par 
godu Latvijas Simtgadei. Lai skrē

jienā varētu piedalīties arī bērni, 
var pieteikties distancei, kuŗas 
aplis ir vienu kilometru garš. Visi 
100 kilometrus pievarējušie un 
bērni, kuŗi būs piedalījušies vis
maz desmit seriāla posmos, dā 
vanā saņems īpašas skrējiena me 
daļas ar Latvijas Simtgades sim
boliku. Visiem 15 gadus sasniegu
šajiem skriešanas seriāla dalīb
niekiem, kas būs veikuši vismaz 
100 km (piedalījušies vismaz 10 
posmos), un visiem vismaz 10 
posmos dalību ņēmušajiem bēr
n iem, līdz 14 gadu vecumam ie 
skaitot, tiks pasniegtas Rīgas do 
mes Izglītības, kultūras un sporta 
departamenta sagatavotās īpašās 
piemiņas medaļas un apliecinā
jums. Apbalvošana notiks svinī
gos apstākļos 2018. gada 30. ok 
tobrī (vieta un laiks tiks izziņoti 
papildus).

“Šogad, izskrienot Rīgas tiltus, 
salas un pussalas, ikviens var iz 
baudīt skaistos pilsētas skatus un 
apzināt sevi kā daļu Rīgas, jo dis
tances plānotas tā, ka dalībnie   
k iem netraucēs ne sarkanās gais
mas signāli luksoforos, ne pa ielu 
braucošās automašīnas,” norāda 
Rīgas domes Izglītības, kultūras 
un sporta departamenta pārstāve 
Dina Vīksna. Skrējieni notiks vēl 
17. aprīlī un 24. aprīlī, 5. jūnijā, 
12. jūnijā un 19. jūnijā, 28. au 
gustā, 4. septembrī, 11. septembrī 
un 25. septembrī, kā arī 9. oktobrī. 

PORziņģiS un BERTānS 
iEKĻūST nBA SEzOnAS 

ToP 50
Latvijas basketbolisti Kristaps 

Porziņģis un Dāvis Bertāns iekļu
vuši Nacionālās basketbola aso
ciācijas (NBA) šīs sezonas meis
tar sacīkšu labāko epizožu top 50. 
Ņujorkas Knicks līderis Porziņģis 
topā iekļuvis ar bloķētu metienu, 
kas ievadīja ātro pretuzbrukumu, 
kuŗa nobeigumā viņam izdevās 
arī spēcīgs bumbas trieciens gro
zā no augšas.

Savukārt Sanantonio Spurs 
rindās Bertāns izcēlās ar slam-
dunk pēc komandas biedra Kaila 
Andersona sarežģītas piespēles.

Knicks beidza meistarsacīkstes 
11. vietā Austrumu līgā ar 29 uz 
varām un 53 zaudējumiem, savu
kārt Spurs ar bilanci 47:35 ierin
dojās septītajā vietā Rietumos. 
NBA izslēgšanas spēļu turnīrā 
pirmajā kārtā Bertāna pārstāvētā 
Spurs spēlēs ar pagājušās sezonas 
čempionvienību Goldensteitas 
Warriors. Knicks komanda jau 

piek to sezonu pēc kārtas nav spē
jusi kvalificēties NBA play-off  
spēlēm, savukārt Porziņģis kopš 
februāŗa dziedē ceļgala savaino
jumu.

JAunAJiEM HOKEJiSTiEM 
GRūTi EKSāMEni

Latvijas hokeja izlase aizvadī
jusi kārtējās pārbaudes spēles. 
Rīgā mūsu hokejistus divas reizes 
pārbaudīja titulētā Somijas vie nī
ba. Iznāca, kā saka, spēle uz vie
niem vārtiem. Pretinieki mūsu ko 
mandas vārtos ieraidīja astoņas 
ripas. Mūsējie nespēja atbildēt ne 
ar vienu precīzu raidījumu: pir
majā spēlē zaudējām ar 0:3 (0:0, 
0:2, 0:1), otrajā ar 0:5 (0:3, 0:2, 
0:0). Iepriekš divi zaudējumi tika 
piedzīvoti arī pret Norvēģijas ho 
kejistiem.

Latvijas valstsvienības galve
nais treneris Bobs Hārtlijs saka, 
ka valstsvienības sastāvs tiek at 
jaunināts. Šajās pārbaudes spēlēs 
mēs gatavojamies ne tikai pa 
saules meistarsacīkstēm Dānijā, 
bet domājam arī par nākamajiem 
turnīriem. Tiek dota iespēja jau
najiem hokejistiem rūdīties, tie
ko ties ar spēcīgiem pretiniekiem. 
Jaunie spēlētāji jūt atšķirību no 
vīru hokeja, jo pretī nāk profesio
nāļi. Somijas izlase spēlēja sev 
raksturīgi ātru hokeju, un mūsē
jiem bija grūti tikt līdzi tādam 
tempam.

Mūsu hokejisti “šturmē” So 
mijas vienības vārtus, bet ripa 
kā neiet, tā neiet pretinieku 
vārtos

Teicamas spēles Amerikas Ho 
keja līgas (AHL) meistarsacīkstēs 
aizvadīja Latvijas hokejisti. Uz 
bru cējs Teodors Bļugers un vārt
sargs Matīss Edmunds Kivle
nieks savu komandu uzvarās tika 
atzīti par spēles otrajām zvaigz  
n ēm. 

Bļugers guva vārtus, un viņa 
pārstāvētā Vilksbāres/Skrentonas 
Penguins viesos ar rezultātu 3:2  
pārspēja Springfīldas Thunder-
birds. Bļugers ar vārtu guvumu 
atzīmējās otrā perioda piektajā 
minūtē, kad panāca 2:0. Viņš šajā 
spēlē sešas reizes meta uz preti
nieku vārtiem un tika pie pozitī
va lietderības koeficienta +1, 
tiekot atzīts par spēles otro spo
žāko zvaigzni.

P. KarlsonsFoto: AP/AFP/SCANPIX


